


Indictment filed 22nd day of May, 1913. 

Indicted for Attempted fttortion. 

r the People, 

ASSISTANT DISTRICT ATTORNEY licCORNIC!K 



that Your Honor exclude all it 

neebee who are not testifying. 

THE COURT: Motion granted. 

M. X DENSER G, called a.0 a id 

f . the People, being duly aorta, and exnmifled, ,testifie 

(Residence 52 East 122nd 

DIRECT IMITIHATION BY 11111. McCORVICK: 

Wbat .was. your buSineoe, last April/ .A 

Where were you engaged in business? A 335 East M..tketre• 

How long have you been there in burine40 A SOA:orAgelre4 

Q Did you see either one or both of these defendants a few 

days before the 19th of April 1913? A I did. 

Q Where? A In front of sty apartment at 63 Bast 121st 

Street where I used to live. 

How long had you known these two men beer* that 
A. -b.ave known them for years. • 

What did they say to you, if anything? A Theyapproaahsd 

ne as I was coming out and. said *Mr. Seidenber 

• have a few, words with you, and I went. ate*  

was living and they said °Mr. Seid.triblig 0 

door every once in awhile1 It seems this ts 

make some money, you know you failed. andwe k 

things5 about .youi concealed 



away with that you ihoUld have given to the 0 tors 

cannot save any money as Workmen. Now is our ohano* to take 

piece. of money 612d we  want óu tri)lgive us stat vs uk you or on 

the other hard we will have  to report it to the police or to thi 

creditors, and we have enough on you to send you tO 

.said :to. them "What have you got against Me* and they said "Well 

we 320s everything written in a little book. I said 11034' 

something about and they telling me about op latoiy 

different deals you have made with different deaers,th Initar au 

have delivered stuff* and all su,ch things, and! 'Asteroid. to thea 

and I said "It is hard enough after being fifteen years in IbUSi 

nese to be placed in bankruptcy's but one of you 011oseila. 

worked for me for years has no reason except that you are lookiul 

for making money and should not come to me at this stage and. 40Pi,. 

maxtd money **Item you lcnow I haven't any* He tomtit 8144.4". 

berg tie know you made money and we Want to be paid for 

seen I cannot get them to think different and X said: VD* *oh 

do you want" and they. said "We want $300. each," I told them it 

is rather too much cannot you make it lesei and they said 

After awhile I told them "Well boys, I haven t got no money with 

me but f yo,1 onto ba•ok 84.tturday around 7:30 I will be. prepared 

to do business wi th you on that question. They'. 7110*0 imi,7 and WI 

peon as they went, the. next day X 1%4 .downtown to it*Mu*xt*iw 

and at-slted to be advised Whit to do in a case sf t 

You must n.It tell aboVat any 0041repia 



ame there at 7:30, was 'titer°. 

there? A! had there two officers in litr.rooms  

What were their names? 

Do you know thera when you see them? A I 

MR. SiTZLEOR There' will be no dispute aS to 

MR. If CORMICE: 

scribe the door from the bedroom to the parIo 

d$ it leads into the front room. I had the defendants in 

the front room while the offiaers were behind 

q. Was Cohen your manager, there? A Cohen was also there 

but he was in the hallway att/ie door leading into the  parlor. 

That did these two defendants  do *len they Mgt there at 

half past seven? A They came in and I said, as soon AO they wen 

in, I sat them down at a little table in the front room and and was 

sitting opposite them and I said "Novi boys let tie *PO 

have actually against me sufficient_ to. warrant-i* 

They took out a little book ait rig 00 

of that booki different things that I hardlY 0. ithe 

they got 'through reading! said You halre 14 V** *111 eriouth. 



_ 

MR SPIELBER 

4. What is that'? ANYou have read- enOughe Now let us fix 

the price cannot you make it any less?* They said 1ro, Mr. 

Seidenberg,, you know it is actually worth one thousand dollars. 

and when we are doing it for six hundred we consider you are not 

- -in -such-bright diroUinitanoes is otherwise said "Cannot you 

make it less and finally they won't make it less and I took out 

two ro3.1sof stage money which had a ten dollar bill outside and 

inside, and it was marked up before by the officers, and I handed 

them the money, each in a bundle and I said "All right boys, here 

is your money'. and they grabbed the money and no sooner than 

they grabbed the money than the officers came from behind_ the 

jartieres and grabbed the defendants by the collar. 

(1, Had you gone into bankruptcy - had you had a petition 

in bankruptcy filed against .you? A Yes. 

How long before the first day you talked with these de-

fendants? A Must have been a week. I cannot remember dates 

exactly. 

Ct About how long? A I think about a week. 
have 

(4, Now you told all the conversation there was before the 

arrest? A .As far as my moto.ory is. 

CROSS XXAMINATION BY 4R. SPIELBMIG: 

ct Your memory is pretty good, is it not' p A AS for ex I caul 

• recollect • 

.taleitil—k-Niri, not 



• IalkotXy that I knew of at this time. 

Q Now, referring right back to the dot 

Dation which you gave us towards the end of youi tea 

would like to go through it again with you what ti 

that these two young merr Cite up toyour rooms-v.-F-14w 

41 They were only up once  in your house? A About 7°30 

Saturday. 

• 4 They were only up once? A In the /louse once. 

4 At about 7130 in -the evening? A Yea" 

Q Saturday evening? A Yes. 

Did you ask them to sit downy? A Yes 

At a little table? A YesiEsi 

In your parlor? A Yes. 

You turned up. the gas light or electricit 

what you had? A it was light enoUgh 

don't remember whether I had or not. 

41 Do 't you remember whether you turned on the light? 

can t remember that. 

4 7 30 'in the evening in April reed something 

out of a little book? A It may taw* been a light. 

Don't you remember *tether you turned '01* 

A No, t don't remember. 

, 4 You had a friendly coryirfrSatiorl 



rep(iatedi what 1 004.-

q You were on fairly friendly term 

Greenblatt at that time, . were you not? A 

Q And this partioular visit at your home was the firt 

visit they ever made to your home? A Yes. 

Q And you asked them to come o you, didn't you? A I did. 

Q That saturday afternoon, that particular Saturday after-, 

O'clock.? A / guess so. 

These two boys were employed in your brother*SW-law' 

Q And his name is Gruber? A Yes. 

Q Married to your sister? A Yes. 

Q You saw these two boys working .as tinsiniths in Gruber's 

Working at separate. parts of the 'shop 

Q You first Went over to lOppelmen and said iSant'lare you 

rig night" or something to that effeot? NO, sir. 

Q Didn't you ask himviaether he was coming up that evening? 

Q Did you ask Greenblatt whether he was coming up that 



440' 

4 You know the bookkeeper of Gruberts plat*? A 0014, 

In your brother-in-lawf plaoe? A Tie. 
; 

Didn't you ay to Koppelman in the presence of the  book*, 

keeper 'Don't forget,come up to-night and bring up the 'books?* 

AX don't remember seeing the bookkeeper there, 

You don't remember seeing 1CopPe1nin? A.I saW 

workirig in the store. 

You did see him? A Yes. - 

But did not talk to hi don't remember helring 

conversation, 

You won't swear you did not ask him to Met 

already, 

4- You say you don't remomb r don't doubt your Oath, 

but you say you don't remember? A libcaatly. 

-4 You are not willing to swear. one 'way Q.  he other 0 

may- have asked them to come up that night?, A I klid7n0 

that remember. 

Did not even talk with them? A I don t 

any conversation with them.. 

Are you sure about it? A I am alsmet.--sUre. 

4 You remember that distinctly? A. is': 

You. did not talk with Sim roppelman, Or GrOlinalaattai To. 

Youie known 1Coppelman some time?. A V. 

As far as you knew.he was a decent sort ofa fellow? 

LA.' Hi was certain?. 

--",16111M111119Ma 

1 



A good MI ,A -Yes. 

Q. An honest mail? A 1' st, 

Q Re worked, for 1D u? A 

Q Per a year? A A couple of yee. 

A couple of years? A Yea, 

--was a diver- for  -A Yes. 

Q A hard working lad? A Yoe.. 

Q You trusted. him with fairly large sums of money end. 

collections? A Yes, 

Q Bever had. any difliculty and. never had any occasion to 

doubt hi honesty? A Not, at to time. 

You 03n.sielered him to be a pratty honest sort of a 

fellow A- Yes. 

Q You also knew Reuben Greenblatt, the other defendanb? 

A I do,. 

erworked in the same line of business? A Yes. 

;Did, ziot work for yo . No. 

Slit he worked. for Td.ar brother-121.4a* A Yoe, etr. 

ta You have two brother-in-laws in the same business? 

A :140 

One is Gruber Ye 

And the other is Sahlossman? A I haNTR :SOr e more of 

them. 

only blow tliose m not quite well aoquititt ed. 

with the family yet, but Schlossman was in the same business se 

you? A Yes 

Tinsmlth's eup-0.1ee and plumber's supplies T' Yes. 

That is you uere 7holeealero auppiying plumbers with -- _ 



their material? A Yes* 

Q Ton were -Qfl-12?iOM.7 terine - wIth one ef your brother 

104 

laws, Mr* Gruber? A. 'rest sir, 

And  you were on bad terms) you Were hostile towards 

&chi semen .or he was towards you? A How .40 you express yourse 

  .....4„.2,1tommas a strame_fefg.i. betw004.40b100einan and  0 4 .. • 

self, you, were not on speakia3g terms? 

• Objected to as inmaterial, 

•SPTETZERG2 X promise to connect it. 

Objection overruled. 

BY MR. SPIELBERG; 

Q Is not that so? A Yes. 

Q Coming back to that Saturday evening at 7 MOit 

two boys came in, I went you. to .tax your memory to its Ix es 

because this is important to theris deiPendants. 

TILE COURT: Please put youx question. 

‘TE3-413MG: The gentleman said he did -not Om. 

exactly. 

THE COURT: it is all important to the 4141ifendanta but 

• put your questions without arq unnecessary phraBeolOgy. We 

want to. get through. - 

BY MR. SPIELBERG: 

• Now, kir. SOid.OXibergo WI that particu.lar Saturday 

noon at 7:30, when these two men -came up to you.  what did SU 

who spoke first, you or they? A X asked then to eOrtiO inside te 

the parlor and told them to sit tom and. I asked.* Os 

tell me what you hew e to say. 

es 

kr. • 

-  



Who spoke up A Greenblatt dne mOstv 0 

ta What did he say? A I asked hiliAs 0 cmteptlovt 00 

with you. He said "Yes." liftw tell me that you 

as. He began reading out of the book. 

11 Greenblatt began reading out of the book, is not that 

A / think Greenblatt did, yes. 

Q Did he read tbs enUre,hook? A NO.: 

(4, He read in part of it? A Yee,* 

Can you remember what he read to you? -.A .1. pey 

any attention t( what he read.. 

'eat- did be read, what was it about, what du he 4101:: 

A That we have delivered stuff here and that*. r 44d not :40 

-low any of .his reading at all. 

4 After be got through reading he book, what hapsiOned 

Kappelman up to that time had not tiald'a.word? A IHWOOld ot 

be positive whether be did or no . 

(1, Give me your very best recollection? A Uy.best  rocol.,; 

leotion is as I am giving it to you  

4 Koppelman had not said anything to you? A I cannot e, 

meMber,whether he did or not. 

Q. If he did say something to you you don't remember what 

be said? A HeIneY'heve bUtted-in once in awhile to say some-

thing, but  I dennot tepee* it. 

A. Do you remember one single word P.]man #414.)404 



Greenblatt finished reading the book? A Simply that is, 

What? A That the price 4000 was very reasonable" 

Q Greenblatt finished. reading the took, you stoppedhim, 

you said. "that is enough Reuben A Yes. 

have heard enough"? 

Q, Well, after you stopped him reading, what did he a 

asked him if they can lower the price, make it less, 

he'said they intended asking a thousand dollars 

•q Reuben said that? A Yes,but considering the conditio 

of affairs with me they are satisfied with six hundred. That 

be will not take a cent less 

Q What else? A Well, after this I said"Well, since 

cannot get you down on the price here is the money boys* and I 

had two different rolls and I gave them the *env. 

Q, What else? A Then the cops came out. 

CI You said here are your prisoner's officers? 

Is not that at you said? A No. 

q What did you say? A As soon as r gave the money. 

said; "Here is the money boys. The cops came rigPat out and 

got hold. of them without me saying anything., 

Q I ask you again did you tell me all that happened tht 

Saturday evening before you turned over that *M. 

you repeat that tiuestion? 

The question is repeated* 
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A
 To  the best of my recollection. 

Cannot you think of anything else that Reuben Green-

_A__Not_at this time.   

Q Did Sam Koppelman say anything else except "That is 

cheap", or words to that effect? A 114 may have said 

  Alot_what h  have said- but did. he 84i  must-340, 
that? A "It ought to be a thousand dollars* 

Q You arkt a-minute ago,that you aked Green 

you make it any leas" and Greenblatt said "It ought to be t 

thousand dollars" but aid Koppelman state that? A The may have 

said the same.:Be possibly did hut I am not sure of it. 

q He may have said a million and one things-- he may hare 
it 

made a speech, but did he say4? A I wouldn't be sure of A 

You don't remember? A 140. 

q So that during the entire evening, the only wor4: that 

4oppelman said were: "That cheap as far as you recall-'-

you were there during th entire time of course? <A Yes. 

Q This conversation took place between you three ant 00 

men? A Yea.. 

a fairly small parlor or large. parlor? A 0 

I 

or 

reasonable size. 

Q, Was the door leaaing from the parlor into the bedroaR 

where the two detectives were concealed, °loosed or open? A It 

was open with the exeeptian of two portieres. 

Q. The door was wide ..o en?. A is  open. 



Thera were two portieres? AL Yes. 

Q, Before this conversation took place did these two men 

look about if there was anybody in the room? A They turnecL 

Q Just casually glanced around a 

q The door VAS open? A Open 

portieres covered the entire door 

it? A The entire entrance to th bedroom, 

occasion lnñnediately 'before that, be-

homel.that was the Thursday preceding 

You met them ifi front of your house? A Yea. 

q And you had a that  over there? A Yell. 

You were there and the two defendants and nobody else? 

•q What conversation did. you liave with them that might? 

and tell me who spoke? A They said to me Mr. 

asked you who spoke? both did not talk 

together, did they-- one spoke at a time, 

Greenblatt done part of the talking as well as Koppelman did 



one'sat  door once in a %villas- and this is our chance. We kao 

that you failed and we also  know that you have done away with 

assets, that you are to hand; oyer to the receiver ancis.oreditor0 

chance to make -a piece Of money and. therefore we cote to, yo 

and unless you 0:Ka Us that money, otherwise we will have t 

*.go and tell the. police or the .receiver - and. the ,oredite 

Q' Is that all he said.? A: An tar. as X, can reia 

q Did icopPelman say anything? -A Xoppelman 

repeated the very same thing after. 

The same evening, ht on the streetbe 

mind about opportunity knocking a.t each one's door onoe1-

q Did he repeat the same phrase? A Yes. 

ay "Chances knock at 

chances knock at eachman's door once? A 

Wli t did you say to that? A X asked ham *At_ have 

on me, boys. 

o spoke in reply to that question? A .Greenblatt. 

?7hit did he say that he had on you? A "We have S' 



A I did ask him the details. 

Did Greenblatt answer  what did Greenblatt -

abou 

Davis and other people. r asked them what 

they 1 said they can't remember about 'the 

Q Greenblatt did the talking/ A He did. 

Q After he told you that you were not Worrie 

iot so, didn't you. 

Q You did. deliver goods to Gruber? A Yes. 

Q In a perfectly proper business-like manner? A Yea 

Q Nothing wrong about that, was there? A 

Q Did Greenblatt say that he knew anythink else about 

you except deliver4ng goods to your-brothe. 

told you what he said.. 

44,

 

You have told me what he said—  I ask you now did hi -

ay hit he knew that you stole.anything? 

Did he ay that he knew something about you that You, 



robbed some people? A All he maid that h 

coaled goods there, He did not 

conceiadd- goodsr-there. 

Q He said: "Seidenberg, ilazow you concealed goods 

know* 'Mat  

ay delivered. lio said 

your brother-in-law Gruber for whom / work. 

*it 

Did he say that? 

Did you ask him what loads A I did not.go Into 

details with him. 

Q Did. you ask hira where they were congealed? 

o into details with him. 

Did. not ask him those questions at all? A 

You had. sent some goods to your byothenein-law 1:tru'ber 

from your place of business? A On and Off.. 

Sold him some stuff A Yes. 

And e paid you for it? A Yea. 

N 

A No. 

thing wrong about that: in your opiflion wan there? 

That was not done for the purpose of  taking 

chandise and concealing it from the receiver was it? A- c. 

about 

You did not care anything about Greenblstt'n Iatlyang 

did you? 

4R. 31cCORMI CR:: I object as immairoria.1„ The ohargi 

is an attempt o 0011101111; the crime of extortion. The oi 

charge is that these raen threatenid to do hi.a an injury 

They can cfing this. trial cart for a.wee, it they want t 

go along 3. at-ara aalatar 

40 



THE COURT: I will allow it hut, the charge it ist 

that they did. succeed in inspiring fear in hi but 

only attempted. The question ta_realXy ihrinatetial but 

will allow it. 

The question 10 repeated. • 

-0   

IRE COURT: I cannot understand that... 

BY UR. SPIKLBERG: 

Q. You blew Greenblatt and Koppeiman worked for ru 

• Objected. to as repetition. 

Y u knew that,didn't you? 

• THE COURT: Whi do you repeat that 

MoCORMICK: This witness has testi:104 to that. 

THE COURT: I sustain the objection from tha ground 

• that it is repetition. 

- Exception. 

BY ift. VIELBERG: 

Q You knew. that Koppelman Worked as *Upping clerk for 

Gruber and receiving clerk too? 

Objected. to. Overrul d 

A I did not know exa,ctl what he worked th rill 0 

Q But he received the merahe,ndise? A I know he worked , 

there. 

Q Do you know if he received the eroh.ndiiaiiioh 

had. sent over to Gruber', A I really don 

e2. 
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You could not say to that?. A 3 

What else did .Greenblatt say that evening except that 

he said, to you r know that you have concealed goods in my 

;bOes'8 place, and I have got a little book.* What _else did he 

says A I told the story* 

You must tell it again to me, if you don't tell 

it to me again-- what else did he say-- it is very ortant. 

A With the exception he demande4 money to keep quiet. 

What? A He demanded money to keep still 

How did. he say it? A He said "Now, we want 600 from 

you and if you ,give us that money -ye will give you that book 

and you can do as• you like with it, no one else has anything 

like it, it -is the only book -Ire have and on the other hand if 

you refuse to give us-, we, will go right down to the receiver 

or the Police“and mentioned other threats and we 

/ want those threats A We will go to" the police an 

receiver and we have enough on you to send you to -jail. 

"Did he use the words. X will go to the police"? A Yes. 

Did he use the words !I will go to the receiver" A Yea. 

C), What did you say after that? 

Objected to. Objection . overruled. 

.A I said to them Soya now you brow it ip bad enough when a 

an to be thrown in bankruptcy, after being fifteen years 

n business, and you kno especially you Koppelman, I said, 

"who been working for me, y u know I have not done gic very 



0 

well lately, have big losses and. you are the last one X sue. 

peeted to come up and, try to make money on me. They said: 

• "Why, tr. Seidenber 

q Who said? A Both of theM. "This is our only chance 

THE COURT: Wait until the answer is finished, Mr. 

Spielberg. 

ME WITNESS: (Continuing) "This is our only chance 

to make a piece of money" and in fact they also said at that 

time that We intend. to .o into butnesstogether." 

BY THE COURT:, 

(4, He asked you who said that, the one of them or both? 

A One done part of the talking and then the other, I Cannot 

actually divide :the conversation. 

q But they were both present and heard the statement 

made? A Yes, both present and speaking, 

BY R. SPIELBMG: 

q Did you say anything to them about how much you owed 

at that time? A No. 

Didn't you tell them about Cohen, your manager, aekii 

money from you? -A No 

Q Do you remember that conversation? A Io, sir. 

q Never said. a word. about that? A No, I don't rememb 

q Didmit you arty at im "This man Cohen has been 

with me 11 years now, and now that I am in this difficult he 



.rwants .five • thousand dollars from me*?, .A 

.pid...not Mention that?. A No. 

Didn't you say to them: . X• would.. be.. willingto  

2500 but X cannot •give 41.0i War. 4- No, sir,-

. 4 Nothing ofthe: kind? .A No. 

.iid you say to them you may have to leave the ()it 

A No, sir. 

No before that Thursday evening, when had you seen 

those two *en? A. On and. off, as I Owls into Gkuberis. store,. 

Q, Did you have any conversaton with them? A None that 

can, remember. 

4 Did, anybody say anything to you before that Thursday 

evening n reference to talking about your 'affairs.? A It your 

will express yourself a little plainer what you Wet to I may 

answer. 

-.Did Koppelman befoke• this-Thursdity., ever speak to you 

about kItowing something about your business. affairs? A Not 
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Not before Thursday evening? A o. 

-4 The first information you got was on that Thursday even* 

in A Yea. 

When you saw the two of them in front of your OW" A TsJ 

7 Q Did yilta litek Vim to come to your home that **en ng? 

Thursday I asked them or Saturday? 

Did- you ask them to come on Saturday? A NO.s.sir 

Xust happened to find them there? A They met 

told that two fellows had been looking for me before there but 

did not find me at home „end they admitted themselves to. me th 

they had-been there before but oould not find me. 

Did you ask them to come to your home? A No. 

.4 Did you have any talk: with them in the presence :of the 

bookkeeper of druber's before that Thursday? A Not that X can 

remember. 

Are you• ready to swear" that you did not tell ,them to time 

to our home that night? A Positively. 

Now, before you went into bankruptcy, you had shipped a 

considerable numberof.„oonsignments to your brother-ins.law, did 

you not  A If you express yourself right I will answer. 

You shipped a lot of goods to Gruber? A In the first 

place I want to correct you. I have not gone into bankruptcy. 

I have been thrown into bankruptcy. 

THE COLIRT, Please answer the question. 

MR. • SPIELBERG: •. 
You did not file a voluntary petition in eytA No. 



fact. You know whether he was a 'Voluntary ,or an iflrOlunm 

bankrupt. 

SPIZEIBERGI—ThLiwzrmay_lent to know that how it 

happened. 

THE COURT: Proceed. The point of your questi-on is 

that before the act of bankruptcy, or before the charge on 

which he was declared a bankrupt, he shipped Certain arm 

tioles to his brother in law, is that your question? 

-MR. SPIELBERG: Yes. 

• BY MR. SPIELBERG: 

And you.also at that time shipped by merchants 1Prois who* 

you bought that merchandise, directly to Gruber instead of your 

place, is not that so? A No, sir. 

THE COURT: Understand Mr. S ielberg you are bound by 

his anSWerS2 to these questions now. 

BY MR. SPIELBERG: 

Q Didn't. you buy from Bruce& Cook and instead of shipping 

it to your place of business, you shipped it directly to Gruber 

TIM COURT: Give the date. 

THE WITNESS t member,. 

BY MR. SPIELBERG: 

Shor o or s XC wa aii5t -you'  A-



sem . 

cannot remember the details as X did not di, any Obi p Via 

-THE COURT; You must tryremember, 

A I have not done the shipping myself. I always had ahipping 

clerks there to do the. shipping.

He oharges you .with ordering these .goo 0 an inSteed of 

having them -Sent. to your own establishraent.. having them sent t 

some one else* s place? A to. 

You remember you- must tell the. truth'. A I remelSber:-.1•4* 

never did. 

THE COURT: The defendant bound by the witness* 

swers. 

BY MR, SPIELBERG: 

9 Didn't you buy merchandise from the Union Bawling Company. 

d instead of shipping it to your place of business you 

shipped to lir. •Grubers s place of business? A Now 

q Didn't you buy the merchandise from 11. Hungerford'A  

pany 

TER COURT' You understand, it you aro ralee wise* 

here you are liable to an indictment and puniøhment for-

rY. 

A. Yea. 

BY THE COURT: 

q You know what p rjUry is? A TeL 

What ± perjury?"-A Yot tailing the trutivw 

"i 



4 When you swear in a legal proceeding, wilfully untruly, 

Or deny knowledge. th4,you have on A material point in the ease*. 

----tha-tr-i-s--perjury?—A—Yee-r-

tRB COURT: The jury must remember that they 4o not get 

evidence from questions, but from questions. ind.enswirli 

the answers made by this witness o questions of this kin 

are binding upon.us.all. o, proceed. 

buy merchandise from U. Hungerford 84 Oompan 

and instead of having it shipped to your place of ,business„ 

shipped to Xt. Gruber's place of business? 

You had Aa place of bueiness just prior to the petition 

being filed against you/ A I had,. 

Whims was it  A 335 East 34th 

A tinsmith shop in a store? A 

A plumbing supply shop? A 

Q There was your brother-in..lawl s place of busineset 

That number? A 2nd avenue and 36th etre, 

Q In the neighborhood? A Yee. 

Didn't -You buy a bill of merchandiae frmn he Wheeling 
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Corrugated 00 INLAY and have your brother-in-law send for it to. 

be delivered to him? A r may have bought something of that sort 
yes* 

4. And had it delivered to your brother n las, A. Possibly. 

  At.that time Koppelman was working for your brother-in-

law.; A Yes, sir. 

Coming back to the time when those two young men were 

arrested by the policemen, did they aay anything after they were 

laced under arrest do you remember? 

THE COURT: What difference does that make; 

THE =MSS' Not after. 

SPIBLIIHRG: I will make this statement now 

THE COURT: What they said is not evidence. They cannot 

prove self serving deOlarations, 

BY mR. SP/HLBERG: 

4 Did they say anything to you at all? 

Excluded as immaterial. Exception. 

Did you say anything to them? 

Excluded as immaterial. Exception. 

THE COURT: Seidenberg is not on trial. 

MR. SPIEWRG: ‘hat he said to them, as showing the 

entire gist of the transaction. 

COURT: What did you say to them when the police 

arrested than. 

MR;-7=SPIXLBH question _of the operation-
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of the' man s mind, and the only Way We can get at that is 

by their conversation. If these people were deaf and dumb 

Ion' t believe they cfould have attempted extortion nlees 

they have:** revolver in their hands. 

THE COURT: He has told you over and.  over again what h 

'alleges to  have  been their acts. 

MR. f41?IELBERG: What he says and. what the officers are 

going to testify to ie going to be an entirely different 

story and I might as well pin him down when I have him here 

as to what they said. I take my chances that the offieers 

will tell a different eitory entirely. 

THE COURT: It make l no differenoe what he said;. 

MR SPIELBERG, It makes no difference? 

THE COURT: Unless you can show it contradicts SO/Re 

ttaomsnt  he made here as to what theii' said, 

MR. SPIltraERG: I ,oannot show it unless I ask questions. 

BY MR. SPIELBERG: 

4 What did you tell them. 

EXcluded as incompetent. 

Didn't t you .4,4 

THE COURT: Do not as* may quo onion_ along that line! 

You can take an exception. 

MR. SPIELBERG: I take an exception. I can prove what 

he told_ them T know what he told them. 

TV COURT: You oarnot al5k him immaterial things. 



SPIELBERG: It is a wiry immaterial matter, 

THE COURT I differ with you and rule against you.. 

111 

MR SP/ELBERG: You do not know what / em going to ask. 

THE COURT: I am going to forbid you asking him what 

he said to them after they were arrested, unlesi it °antra,' 

dicta- the statements 

hi 

MR. SPIELBERG.: I have a statement made by him to these 

defendants which does contradict and which exonerates them 

entirely 

tHE COURT: On that statement 

Mt SPIELBERG: How will I put it, unless you allow me 

to ask it. 

THE COURT: On that statement I will allow you to ask 

the question. You say it contradicts the testimony alreadY 

given by him. 

or MR. SPIELBERG: 

q Didn't you tell these men'Look here, boys, / have Wm.-

lutely nothing against you what I am after is my brother-in-law 

Sohlossman ao sent you uphere, and if you tell me SOM,00$411nan t -3 
did send you up here, I will let you go." Did you tell them that 

or not? A No, sir, 

Never mentioned that at a3.l A 1 mentioned something 

THE COURT: You are opening a line of something imm 

terial. 



MR. 713PiaLBERG: TUC is material •.(leelares their 

wig:locum. and saying he La after .somebody 

the ob.aracter of the evidence. You must keep in .mind t 

question. The question is that they made certain 

WriThirdillegfied7by-thr-he said-a 

tf they made them it makes no difference what he 

whether he was after Schlossman or anybody else that i 

the point in issue. 

BY MR. SPIMIMIRG: 

am coming back to, that Saturday evening when the of-

fLoors were Concealed in one room and Samuel Cohen in another 

room Koppelman say anything else to you that entire eiren•i'• 

lug except That is cheap"? A It ought to be a thousan&do 

lars. 

• It What. A That it ought to be a thousand doIlara. 

You were not sure before about that? A Yes; that be 

ways repeated after hi 

You testified before that you were Mire he said BM's" 

thing about it being cheap, but were not sure if he mentioned a 

thousand dollars' A Be said that at the first visit as well as 

the second,. 

Is that all he said. that Sa1urdsyfAvfmin ? A Ire may have 

said more that I cannot recollect, 

4 • What did he sty that evening about bizzg to the District 
•  • 



Attorney office and making a complaint againstou 

evening do you refer to? 

Q Saturday evening? A No oeoasion to say it., because / 

gave him the money them.. 

Before you gave -him the money did he make any 
a}, CIrtinf.e4 

•aainst. you that Saturday evening? A Re said unle th 7 got 

the money they would certainly go to the District AttOrney or 

receiver 

Koppelman said that; A Both of them. 

their conversation. 

When you testified, in reply to the Dietriet Attailtet, 

questions you did not say anything about him threatening you 

Saturday night" A They threatened they have in that boo 

enough testimony to send me to Jail. I said that. 

mot us see if we cannot go over it again. 

TR2 COURT: I will not allow you to go over it again. 

Put your •next question. 

BY. ER. 'SPIELBERG 

When the two men dame into your place of business or 

into.your u asked them if the laad a little book, you so 

testified? 

THE COURT: I will exclude it an repetition Bzoeption 

Thereupon veined them read a 'book to you.

COURT: Excluded as repetition. Bxoeption. 

Did you--no-t9 

*-7-Xlimamonanta 



ObJeeted to. UnXilded as reWitiono 

Mddn t you so teatry 

have not limited .your orooneexaminatieno 

the jury know exactly what he testified to: l'ett.do 'Opt 

anything by asking him at he has testitficd to4 

with the oase and we will goon, if neoespary, t 

MR. SPIELIORG: r know the Court invaria.bly adjOurn0 

clock. I have had a dozen witneSt;es outside, working 

men, who have been here half a dozen time* and X could not 

pay them for com.ing here, and they went home to get ha3.f a 

day's work and r cannot continue except so far as the 

Paople'e..oa$s is concerned and think I am entitled to an 

/ want to go very fully into. 

this bankruptcy affair and want to go into the oircasnetsuices 

leading up to the bankruptoy. 

/ object to it SA incompetent irrel-

ma. SPIELBERG: Let me state to you what ay 



MP 
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THE 0OURTt. - You neett.hot state your defense. I hays . 

allowed you to conduct . across-examination that: !mad oppliy: 

to any possible defense.. 

BY MR. SPIELBERG.: 

DO you know Mr Seidenberg about how much worth atgoods' 

• you shipped to Grew, just prior to Cur-bankruptcy? 

Objected to 

THE COURT He did not say he shipped any. He denied 

that he shipped any. 

MR. SPIBTaERG: He said he did ship some. 

THE COURT: Re said he allowed some to be shipped. 

BY THE COURT: 

Q You did not ship .any to Gruber?. A No. 

Q But you allowed some to be ship7d9 A my employes. 

ct You ordered them and they never came to your shop but went 

to Gruber 's shop? A X don't understand your Honor's question. 

You had a shop, you know what that is? A Yes. 

You know what ordering goods ? A Yes. 

You did give an order to the Wheeling Corrugated Company, 

you gave them .an order did the goods that you ordered go to. 

your shop or to Gruber, o shop, that is the question? A I may have 

once given an order to Gruber to pick out some stuff that X 

wanted. 

Q How much was that  A If I had the booke. hero X would be 

able to tell.- _ 
• 
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You don't ICflOW now? A /I 

BY MR. sPrimmot. 
.Did you also buy aome merchan-di-s-e—frora the West Side- .. 

Plumbing Company and. have it shipped and sold it directly to 

Gruber had it .hipped. to Gruber 

- 

Q Chazged t delivered to ("rube r  tha 

V 

..."1111101111111111111111M 

con 

an 

M. SPIET 

BY MR. SPIELIVR, 

T withdraw the question. 

I am wrong on tht. proposi 

MR Ma =MICK: obj eat 

VIE COURT. „Proceed. 

SP/E1.13BEG 

Q You purchased the 

:icur other brother...int-law 

you not? 

iont am I not? 

tha 

is what you 

clods and had them shipped directly 

West Side Plitibing Compan 

Objected inoompe ant) irrelevant and. 

and has nothing do th the ease. 

.rpt COURT: T‘, is ma the question of the credibility o 

the witnees-

MR. ETTELPERG e than. aredibility. 

CCURT: No, not more, that is the on17 thin it is 

competent n here., !To is not on. trial for his acts. These 

defendants are on t#141 fox' z-tote alleged to have been cos-



mitted by them, and the question is whether they committed those 

acts. • He has testified and the jury must determine how much• 

weight to give his -testimony and on that question, the'.questiO 

of ,the credibility, if he has been guilty of AO criminal or 

vicious or immoral acts, you may call his attention to thee, 
_   

but as I told you before, you are bound ti hics ansiverel, and It-- 

- Won't allot* you to contradict them. You cannot prove b. 'Wit, 

flosses that he did these various things* 

MR. PCEMMIIIITTRAI:: may I suggest to: the Court :that the. 

questions that. we rant to .go .into are the acts of this man. 

while he .was a banIcrupt Or just prior to the time 

TM COURT: You have right to ask 

nmewTHAL: Just for that pUrpose. that all those. 

.acts will tend to show the probability or not of whether an 

attempt was made  by these defendants to extort money. 

•

 

TB E COURT: You have to •prOve. that by your own wit-

nesses and not.'by.'haiit. You are bound by his answers.. 

will only allow them on the  question of his credibility. 

••You are bound by.: his. answers. • If you make ham your 

.•

 

you cannot contradict bim 

MR.SPI4LBTrita;: That is true. enough, but. our defendants. 

Will tell the entire story) Whether be admits- it. or net..and. 

we will have  • evidence to. prove it. The ob440t.. Of this cross-

examination is to show, net that these.. two en ':attempted. :to 

extort any money from: him but that: be 14-11vie. 

""'"1111111111111111111110. 



might be witnesiegragainOt him In a bankruptcy proCeedi 

sent for them and tried to work it so that they would be 

441, 

g 

(ore latit e 

ey.athine this man. 

Till!]  COURT: You are bound by his answers. 

MR. SPIELBERG: ...I *ill take my chances on • as ;013Wa -n 

assuming that he answers all lay questions. 

THE COURT: It is an elementary principle that youcan-

not contradict your own witnese., d you cannot cross-

.tioraniine-your own 'witness. All :this new matter, and. :it 

is •admissible solely • on  the ground, as I understood 

I 'thought that 'Tyou were trying to show that he 100.0 _a*,Man, 

was unfit to he believed that is 'a proper matter!, 0 

cross-examin tion but, when you ask him questiOnetfyOU are 

bound by his answers, as I have told you repeatedly.. There 

is one i8s,:!.e in this caFie, not did he Commit a crime, but _ 

did the 1eferintc commit the crime charged in 0* 4 $4t  

rient. if hol committed any crime, it is merely acting-

credibility here and that is all. 

MR. SPIELIIEP.G: I an not charging him with the commis-

sion of any crime but I am .C.Itarging him with the fact that 

e was afraid of these men and sought to neutralise any 

testimony they might give and to do so, 10*hem Up 

iately

1 
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THE COURT: You will have to show that by some act 

or declaration• He ha 3 testified. to an entirely different 

state .of affairs. 

BY MR. WIXOM 

Donyou know that before you had these two men ar-

rested that your entire dealings prior to .this bankruptcy were 

being inestigitedby the District Attorney :X this CO Wt! 
• Objected to as incompetent  irrelevant and interial 

Overruled. 

I do notknow of anything and I have never known at any time 

except hereafter, after the bankruptcy, I found out that one 

of the lawyers for the defendants, Mr. Blumenthal, compelled 

the withess_e_s. with 'a promise to save that from this here. crme 

by Ting them affidavits to that effect theaLI had concealed 

assets, and they have given affidavits. I..0.11:10 IMO* that you,. 

on the top of those affidavits got those witnesses to 41,Ve you 

affidaTite that the affidavits given to .Blumenthel, is 

and simply false and. untrue-, and you have the affidavits and I 

think you have them .‘ritti, you, and. all the w *osiotto .outside 

that effect, and Mr. Blumenthal is  here.: or the  purpose to get 

evidence against •me, 

BY MR. SPI1.33.1M 

Q You did. not know that the District Attorney of this: 

C un y--

E COURT:, He h s anewere4 * MOO 



BY MR SPIELBERG:-

THE COURT: I exclude it as re 

BY MR.- SPIELBERG: 

Q During the first conversa 

Cohen was not present l A Reb 

Q Be Just happened to come along? • A 

"Go about your 

now because there is Cohen coming and / don't want him 

said to them 'Here is Mr. Cohefl:coming up 



Objected to as immaterial. libcoludede JLEception. 

REDIRECT EXAMINATION BY MB, licCOMfq10: 

QI show you an article and.i ask you Wother you 

that on the night .of the 19th of April? A reS.-, 

4 lihsre..*-did-yon see- it-first?- --had7--bo 

that is, had it bough 

q, you had  it in yur possession? A Y sA 

-sa What did you do with it? .A I brought it up to the 

house to the  officer--

BY- TIM COURT: 

What did you do with it? A Handed It to the..iitifendsul 

Which one? A One each one pack.% a to. ea. *Oen 

stage 
Li Es 

You had two Dao ages? A Yes. 

Q Do you know Which one you gave it to-- an you separate

them/ A Bo. 

Q Which one you gave to Koppelman-and which one you garre 

to Greenblatt'? A 11.o. 

BY UR.• 14:30ORMICK: 

q 1.631): gave one package to one defendant and the other 

package fo the other- defendant? A Yes. 

• sa Was that when you, were In the front room of your house? 

A Y 

ct Who prepared. the7money i that way? A The officer*. 

ected . to• Overoi3e4„ Vow ept 



THE COURT: I do not think this  is the time to 

evidence, unless there , is rlf3 objection. 

says he ttitre—tt-to—tflai Wen 

THE COURT: You will have to have more proof 

MR. PI]LBBRG: I do not thi*it has been properly 

identified, as .o which .bundle was given to each -defendant. 

• e packages of steno are' marked PeoP 

and B for identification. 

n whose custody .it 

since. the 19th .of April and how it has been'aaroduced. 

have  to prove all that unless they eltpulate it.

After you gave the packages of Money 

what happened in connection with the me 

leers came--

BY THE COURT: 

What did. o with it when they' got ..it In 'their lands, 

did they hold it up in the air? A One Pit it in his pocket and 

the other beton to comet it and. the officers came out and 



Tr, was counting it when the officers cole in? A Xis. 

WI-at did the officers do take it away from them? 

A He _grabbed them. 

ake this money away from them, 

is. all I have asked you? A Yes, they t o the money. 

.He dtdnot give it back to you? A No. 

BY MR. MoCORMICK: 

q Did either of these defendants say anything About 

piece of glass (showing the witnees• the top of a bottle). 

A Mr. Greenblatt took this out of his pocket and said to t 

officer *I came here to sell a patent'. I did not Come ere 

take money. I came here to sell a patent 

THE COURT: That it what I have exclUded on the par 

of the defed.ant. 

BY MR. McCORMICK: 

q And showed this 'glass? A Yes* 

Did the officer take the glass? 

The glass ja marked for IdeAtifioation P00140 0 3thibit 



tion People's Exhibits Nos. 1 and. 2. 

THE COURT: I will now allow you, Mr. Spielberg, 

cross examine as to everything that was said by. these 

defendants, they having 'brought it out, Proceed, if yoU• 

want to cross examine him upon this last testimonY. 

BY R1 SPIELB G: 

You did have a conversation with Greenblatt ab out 

atent which he said he had. invented? • 

THE COURT: At what time? 

• BY ma. -SPIN/BERG: 

Prior to this occasion 

THE COURT: How long prior? 

• MR. SPIELBER I don't know exactly 'how long but 

a few months before that, did you not?  

THE WITNESS: Posibly. 

BY THE COURT: 

Prior to that night did you ever have a convereation, 

either of these defendants? 

BY MR.- SPIELBERG: 

Q About three weeks before that id t? s they 

showed me this. 

BY THE C,OURT: 

Q -Answer yea or no? A Yes 

BY ,MR. SPIELliMt 

Greenblatt showed you something? • 
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..And he told you that he had sated:. some new process 

.of finishing up. tin or someth-ing to that ffeCt, didn't he? 

.Showed me a -bottle. 

• (1 Didn't you say to hi 'My, I might go in business with 

you? A V 

co, 7-IV atent-bits-Wasst...  NOR   

q Didn't, yott say / ay invest a thousata 4o1ar.t A 

q But you talked with him about a patent? A," Us. 

Q .You knew about the patent before be ettmelo Your hone 

• that !right? A /. kiew he had it. 

BY MR. MoCORMICK: 

ow, is that the book you spoke about in your tentimon 

MI COURT What book is that? 

MR. MoCORMICK: The book the defendant had? 

THE W/TVBSS: Yes. 

MoCOR.MICK: I offer it in evidence. 

THE' COURT: do not know anything about the book. 

MR. MC 'COWLICK: Re testified that the defendant took 

that book out of his pocket and one of them took that fox* 

out of his pocket and read. it. 

BY MI COURT: 

Q Which defendant took it out of his pocket? A Greenblatt. 

q HOW do you know that is the book? A It is marked by 

the officer at that .time. 

Did. you mark it? A I saw them nark 



V. • 

- 4 

The bookie: Marked for identification People' 

Bxhibit No. 

'1 

C  When you stopped Greenblatt from reading further -in th 

book, did you take the book from him or did he give it to yOU 

Didn't 'he give it to you at all? A -

Q Row did you get the book? A The officer grabbed -

out of hi g hand- the officer grabbed. it out OP their hen 

Q Did. you -ask him to give you  the book? .A 

Never made any request for. that A No.: 

PRANK EI S BLY Gale& an -a witnees on 

of the people, being aworn and examined.; testified 

as follows: 

_DIRECT EXAMINATION BY Mi. McCORMICK: 

(43rd Precinct Detective Bureau 

You are a member of the Mtulicipal Poll • l'ors 

• Q On the 19th of April 1913 did you nee thin complaining 

witness? A I did. 

Whez--e? A You meanMr. Seidenberg? 

Yes. A I did. 

• Q, Where? A 43rd Precinct station house. 

q 'What time of the evening was it? A About 

After that did you see him any other placs 

L._ 1 



Where?- A At his residence.. 

Q. tat time of tbe evening about was a at 

about 6:00 P. M.  

• q Will you tell at happened there that flight 

Seidenberg • came to the station. house" and he said that 

Objected 

•Q I led youp.8t. that. 

BY THE COURT: 

Q You had a ooriversation/ A He came to the station 

house, 

• Bever Mind, that, you went to. this houee A Yes. 

Q The question le what did you hear  dtd you see these 

defendants at any time that night? A 

.Q What did. you hear them say to Mr. 8eidenberg?' if you 

heard them say anything? A'I heard Greenblatt $361‘ o Mr., 

Seidenberg: "Now, we oome here to settle ix' this 3ffair. owl-* 

for $600 this thing an be done. 0 Seidenberg said. Mat have 

you "Well," he said, I have a book here with a 3.ist 

stuff, an I have enough stuff in this book here to send you to 

Jail.o there is riot a duplicate of this bOokt andflobodr 

has got this information .only I. And tiaidenberg maid: I. 

am a poor man, loan never afford. to give you that money, that 

ii a lot of money." "Well, " he said., this is worth a- thousand 

dollars to you. but I will do it for six hundred, I cannot do i 

fOr a cent less.° he said, "1410 Se in at -boo 

*1 
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information will send you 

Q That is which on&? A The man to -the .ri&t. 

q The furthest away fromthe jury? A Yell., 

y arrangement with the coMplaining. wity 

1101313 when he would. say to  the defendant; 'All r 

the money, put it in you .poc)cet quick" 

o come out and we came out and Greenblatt at that time bad. a 

'roll of confederate money with two five -dollar bills, one on 

the inside and. one on the outside, markøL for identification by 

me ani my partner, Detective Phelan, and he had that in bia hand 

just asvg came into the room and. he waa tryint to ehove this 

roll in Koppelman pocket and. at the same time he put his hand 

in his pocket e,nd he pulled, out a broken bottle with a stopper, 

and he said"' am trying to sell this patent." But, there was 

no conversation that occurred that / heard about a patent, 

cz When did b.e say that about bottle, was thatWhen 

w you coming out? A Yes, when he Oiaw me and ruy partner 

towards him,, I did, not bear Koppelman say anything ona 



uring the cOn*Orlation that Greenblatt had, he ivoula say 

at iø SO that.. to that effect- the exact' word 

word for ',Nardi I could not remeMber, canoe the ',19th of April. 

-•.-inot 

BY MR, I( CORMICK: 

Q What happened then? A Then I informed _them the .1sere - 

---unditt,.-arrest-atiti-Dete-ct-iver-Phelan-Anok-Cireenitlatt-and 

the book ofr Greenblatt and Detective Phelan took that bottle 

and the bins fromGre'enblitt, and I took a roll :of bills off 

Koppelman, At the head of the stairs going down the hallway, 

said Where bave you t yours?" And he said: That if! an . . 
right,you need not go in my pockets, and he put his hand in 

his trousers pocket and gave to me that roll of -bills marked 

for identification. 

Q I show you Exhibit 1 for identification and I ask You 

if that is one of the rolls of bills you have spoken of? A. 

Q: Did .you put the mark on there that identifies it now? 

A Y a. 

When? A About 6:00 P M. on the 19th of April in: the 

residence of the complainingwitness previous to the arrival 

of the defendan 

Q Then you gave it to the complainin witness? A Yes, 

after 'I marked it.. 

Q That is People's EXhibit 1 now -r show you People 

_Exhibit 2 did. you prepare that money in the Same way and at 

10114 
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the same time? A Yes, s 

After you prepared it in that way and marked it for 

identification  o u gave it to the complaining witness? A 

did. 

These are the tlio rolls you saw taken from the twb 

defendants? A Koppelman gave me one roll and my partner took 

e other roll out of Gre(.anblatt hands. 

But the Toll Koppelman gave you had been handed back 

to Koppelman-- had it been in .the possession of either of the 

defendants at any time? A Yes, sir. X got the roll from th 

defendant from Koppelman, the defendant. 

I see.. A Out of his pocket and my partner got the 

roll out of Greenblatt s .hands. 

UR. McCORTITOK: I offere e two rolls of bills in, 

evidence, 

'Received and marked People's Exhibits Nos. 1 and 2. 

Now I show you a small book and X ask you if you saw 

that on the night in question the 19th of April? A Yes. 

Where was it when you first saw it? A That book was 

in the hands of Mr. Gre,mblatt.. 

What was Greenblatt- doing i4th the book at the cime he 

had it in his haiid A. Hiz hiind was by his side and he had ths 

ook in his hand like that.' 
^ 

What was he saying at that time? A Bothing, when X 

took the book. 

0 
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Before that had you seen him, using the 'book in any 

A He showed- the 'book to the complainant  telling the complain-

t that he had infor atioxi—in---that-book -enoug,h to -send him to 

jail. 

MR 

MR,McCORMICK: L offer the book in evidence. 

MR SPIELBER.G• III:abject as incompetent irrelevan 

and immaterial and not binding upon, the defendant, and not 

binding upon Koppelman. 

THE COURT: The objection is ovverruled. Unless 

knowledge of the contents is brought home to Koppeiman 

it will be binding only on Greenblatt but the rule 

that if two or more persons are concerned in the commission 

of a crime- if two men agree to commit a crime, each one 

is responsible for the acts done by the other, or the 

declarations made by the other in order to carry out the 

corrupt agreement. If there was. -no agreement between 

these men to commit a crime, the evdence will be binding 

only on. cfreenblatt and each one would be responsible only 

for what be did himself, but whether he be present or absent,. 

if two agree to commit a crime, the absent  one will be 

bound by all the other one does to carry out that crime 

all that he does, pursuant to their agreement. As one, 

court puts it if one man drags another man into a robber 

den, he is: equally guilty with the robbers on the ineide 

who rob him after he has been robbed- in there: If there 

--7:ommusisor 



was no agreement between these men 

proved or attempted. to be proved against that  individual. 

Exhibit 4 for identification in received in evidence 

o marked. 

CROSS EXAMINATION BY MR: -SPIELBERG: 

Q,- What time did. you go to Seidenberg 

evening, April 19th? A About nix P. L. 

Q, You and Phelan were ntationed in a room adjoining 

• parlOr? A A Bedroom , yea. 

Was the door open. or cloned 'between, the two rpo 

Portieres between the two room*, 

You could hear everything -that was .being maid? 

These men ce n and spoke ma loud tone of voice 

9, Or the one who did. speak, did? A Yen. 

An ordinary conversationa3. tone? A Yes. 

You could. overhear every word? A Every word., where 

Could you see the people? 

You could see who was talking 

u could see litho was ta3.king, 

.C1 And how far away would you easy you were from the two - 



men? _ A Seven feet. 

41 Seven feet? A About seven. 

ct As far as You are now from this table? A that is 

about eleven feet from here to there. 

Q Less than that? A We were .oloser than from here to 

that table.- about from the edge of this -table (indicating) to 

the edge'of that table. (indicating). 

Q. You. and your partner, your brother detectilii„ irsre at. 

that Particular door? A There was a large opening between the 

two rooms -and there was portieres and we were right behind t 

q Who  spoke first, Seidenberg or any one 

74. 

f the defendants 

• I think Mr. Seidenberg spoke first and. said: *You aro a 

-little late. 

Who Answered Well, that I do not want to answer. 

I do not know. 

Did. Seidenberg ask them to sit down, take a seat?' 

I dOn't think so. They did not it down. Theywere stand.in 

They stood up during the entire ? A Yes, stood, 

Was there a little table in the parlor?. A Yes. 

q Did Seidenberg take a seat? A He was standing on the 

other side of the table. 

.c1 And the two men were standing opposite? A Yea. 

q You could see them very distinctly? A Yes. 

q Bout officer, did Greenblatt take out the book out of 

his coat i'oekat or pants -pocket d recall? A 1 de rDot 

._7 



recall that, 

But you saw him take it out? A I saw It•:in hand. 

.q You did not  see him take it out? 

9, Do you rememb-er 

Yes. 

• Q He read out of it? A He read. some items out Of the 

-boa- but - I --d-b-0-t .rememb-er-what-he-read. 

q Do you remember Seidenberg aaking 'Oreeniklatto!Reuben, 

did you.make up this book, did you write it?"' .. 

. q Do you remember Greenblatt. sayingthat he wrote out tha 

book?. A No. 

q But you remember he read it? A He read a few iteme 

to Seidenberg. 

• That was, immediately when he came Ili? A Attar 

Seidenberg said, "What is in that book, what do you w. 

Q Reuben read to him the contents of the  hook? A The 

• contents- I don't know as he read the cantenta. 

Q He read, out of the book? A Yell. 

You 'saw him hold up the book to .his eyes? A ire read 

sovietizing out ot'' the book. 

At Do you remember was the gas lighted? A I don't think 

e gas was lit. 

ct It was *till Otr10- A No, it was not dark. It was in 

April. . think it..'weit 4ght4• 
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At 7930? A It might haVe been 7:30 or 7:15 or 7:l0  

around. that time, 

(1 But it was 1.0.tslight? A Yes. 

7.Yilif-a remember Reuben hjilding up the book anoingat 

it and. reading something out of it, don't you? A Well, 

don't- know whether I remember him reading out of the book, but 

remTher that he .did read some items out of -the- book. 
the 

That was what I said, you don't remeMber what/it 

consisted of  A No, 

He kept on reading and did you hear Seidenberg stop him? 

A  That I do not know. 

You did. not hear Mr. Seidenberg say"Stop now, I have 

had enough of it" or words to that effect 

don't remember. 

You don't remember that flow, after Reuben stopped 

reading the book, did. they take a seat? A No, sir, not that 

I know of. 

Remained standing-- two on one aide and Seidenberg on 

the other aide of that little table. 'Who spoke after the book 

was finished'? A ,Greenblatt done all the talking that I could 

see. 

BY THB COURT: 

4. That you could hear? A That I could hear and see. 

BY MR. SPIZIABRRG: 

What did he say? A He came in and he told the coo -

He may have, 



of harm and send him to 

Ee said all that the minute he came I 

had a few other worde. Bvery lord that they 
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I don't ask you for that, but for the substanoe the 
4 

minute Greenblatt came in, he said theme things i2,1 substance to . 

Seidenberg? A Not immediately after he came in. 

Q Before or after reading the book? A They conversed about 

some other affairs*. 

-4C--iroudid not hear that  A And the book was brought out. 

Did you hear the other affairs they conversed about? 

A Yes, sir, but I cannot remember them. / heard thsm-b t don't  

remember then, 

q /et us try to refresh your recollection may be I OEM 

help You along in this line, A All right. 

Q You saw them come in. A, Y 

q You had never seen these two men before in your life?A. No 

Q Were unfamiliar with flair voices? A Yes. 

Q You saw them speak that is how you know each one 

spoke whether one spoke or the other? A I saw Greenblatt 

speaking and heard him speak. 

q, What was the first thing that was said? A The first 

thing I do not recall. 

qWha was the very next thingithat was aid? A I do not 

re all. 

q How long a time passed .before you saw Greenblatt reading 

the book.) I would imagine five minutes. 

4 net was said during those five minutes? AlWell,what 

was said 10 omplaining witnefe said Vow, you know I am  a  

:40111W 



poor tont $000. is a lot of money and I cannot afford that.": 

said "Well, this is worth a thousand." He said 'What is in that 

book what is in there that is worth -ao muoh-money. said 

"There is a lot in here, there is enough in here to send you to 

jail; and I believe; if I remember right; that at Seidenberg, 

request; Greiblatt rawd-oome-ttettrs-out-of thatr--booki b t   

hat they were I cannot recall. 

Before reading out of the book. Greenblatt said There Is 

enough in this book to send. you to ail*?- •A 

• How many times did he repeat that expression mr have 

enough to send you to jail" that evening? • 4, Once. 

Only once? A Might have Said it twice. r heard it. 

4 Did be say anything about the receiver in bankruptcy, 

you hear him say anything about that. A Yes. 

What did he say? A Well, there was something about a. 

bankruptcy, wherein Seidenberg had he said"You know I know 

where you put this tuff" or something to that effeot. 

That did Seidenberg say to that? A He said *Z that 80." 

Go on that all that was , said on that subject? A /rot 

11, but 1 cannot .recall every word. 'X did not write this down 

d I cannot recall  

4. But you remember distinotly that the defendant Orlenblatt-. 

said to Seidenberg ' bae enough to send you to jail*?A That 

he üi to him, 



tam trying to•do .the beat I 

QI understand -that, but in -addition 

ou recall anything else?. A No. They had oonvereation 

Tfl COURT: Very well -- you do not recall atiy 

BY MR. VIBLICRRG: 

Q Did you hear Seidenberg say anything to the de Ondan 

after u had come out and placed them under arret? A Not ei 

we went right on our way downstairs, into the station house. 

The question is, after you came into the room and placed 

them under arrest, did you hear Seidenberg eay anything to 

A Not that I can recollect. I told them they were under arree 

You told. them they were under arreet? A Yes. 

Q, When you came out of your t, did you tell Vies 

you were a policeman? A I don't think I said r wae a- policeman. 

I just planed my hand upon him and. I said "You are under arrest. 

Did the defendant say anything to yoU? - .1141 said all 



member? A Kopp*lman. 

Q, And the other off leer A Well upon his arm here (in-

dicating). 

Xust touched his arm, and said You are under arrest and 

e s..id all right'? A Yee. 

Q Did, Greenblatt 'say anything? A 1r3r partner ia with 

Greenblatt and r accompanied 1Coppelman oUt. 

BY TICE COURT: 

You don't remember if he said nnytbing or not A 

BY 1111 sPINLBERG: 

.s you were coming out of -the door you testified Green-

b3.att held up a bottle and said "T came here to taIX about a, 

patent's' A That =Ls as we entered the room directly, 415 ifs arm 

before him) just as soon as he saw us he had a roll of money 

• in his hand and he was trying to push it into nppelmaneS110 0 

like feeling like that, and. rith the etherluuuthe put hii 

-hand In his pocket and he said "T va0 trylaz to igen 

stopper. 

• 0(1 Did he say it to you/ A I guqss he was addressing both 

of uct not me Individually. 

Y TIT COURT: 

r.ft saw you °amine rhen, he rld that? A Yes: and my partner 

And he was facing you when he said that, A Yes. 

Looking in your direction? A Y. 



Q It was still. dark, no 14? A It w twilight. 

-was—not--darkL*--rt wasfv-not 1-1zht-. 

BY TIM COURT: 

Q There was no artificial light, no electricity or gas? 

A -Not that X -remember. 

BY MR. SPIELBER 

Q Did you push. the portieres- aside in ardor to 2ook 

through? A About that space (indicating). 

Q How large a space? A About that mucipa 

About howrnany inches would you Say it watt A Theiu 

e about five* 

•Q Were you facing these two men? A Yes, 

You put your face throitgh the opening? A Yes* 

q You did?  A Nt through the opening, no. 

Q 'But at the opening? A At the opening* 

THE COURT: 

4 How faraway from the portieres were you standing, o 

the other side? A How far were they? 

• Q How far were you back, were you right at the portions 

or a little back from them, A 'About six or eight Inches. 

Q You stood back a little and looked into thi 0 er•room 

you looked through? A Looked. through. 

BY MR. SPIELBERG.: 

You were right- near the portiere and separated them "Itt 
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your fingers? A_ No, X Was where the woodwork and portieres 00Me 

together. 

Q You pushed the portieres aside- an& looked_ throu 

A They were aside like that (indicating 

P B L called as a witness in behalf of the 

POcip e being duly sworn and exakined, testified as follOwst 

(43rd Precinct Detective Bureau). 

DIRECT EXAM/NATION BY 71R. MoCOMFICK: 

q. You are  a member of the Municipal Police Force? _A Yes._ 

Q And. at the present time you are assigned to what duty? 

To the Mayer office. 

Did you wie these two defendants on the evening of the 

19th of Apra? A:',The I th I believe it was. 

The /Cith? A Vas it the 19th? 

Q- Yes.. 

BY Tip.1 COURT 

• ct tialre y vt: any memorandum book? A Yes. 

Look at your book and see if you can refresh your recol 

led ion as to the. date - if the date is important? 

MR. NoCORMICK: I do not think it is. 

TH:11

 

COURT: The defendants will admit that this officer 

°was there, will they not'? 

_MR. SPIELBERG: There is no question about him being 

:there.' 

jTLTTiiID 



4 You were there at the arrest of these defendants/ A, 70, 

Q Who else was there with you, if any one? A Dote00:70 

he complainant and Mr. Cohen, 

Q Tell us what occurred? A Mr. Saidenberg caste to the 

Never mind that he said, he came there and had a talk 

You went back to his house? A Went to his house. 

stage money and. $20. .and .we -made up two separate t01.1.0 'WU h 

Were supposed to consist of $300 each, and. APie marked .them.fo-

identification. We gave them to Seidenberg and told Alm that 

After the bills were marked and given to the complainant--

We went into a room behind the bed there As a•portiere sop .-

arating the front room from the bedroom, with. a space betwen 

-portiere and the woodwork of the room about six inches, so 

we could see into the parlor. About 7t30 the two 'defendants came 

to the bouse Mr. Seidenberg 40.tt thiota that UV 111X`e late 
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they said it was as quick as they could get thereilAndlir. Green."! 

blatt started the conversation With Seidenberg, stating that he 

came there to get ,the money that they were promilmmt,. 600 -

Seidenberg Said */, AMA poor man and / cannot afford to give 

Woo  couldn't you make it leis and he said "Ho, this- thing: 

ought to be a thousand dollars; -YOW-14iew we Juolus- et one 

chance in a lifetime and this is our clams And we cannot make 

it any less than $600; We have a book here that we have .everP" 

thing written down in and it will go bad against you in your 

bankruptcy case, and we know all about.yon and you had better 

give us the money.' Seidenberg said *Well, if that is the way 

You feel about it, I will have to give you $600. He handed each 

one a roll. He said to than "Put it in your pocket quick. 

As soon as he said that we came out from behind the bed and I 

got hold of Greenblatt and Mr. Greenblatt had the money in his 

hand and tried to 'put it in lir Koppelman s pocket, putting his 

head into a raincoat he had on, -end taking out the small nook of 

a glass bottle and saying "I came here to sell this patent. r 
_ 

did not come here for anything else." *Tbi IS what r. came here 

for.* Going out of the room towards the ball Kbppelman 

put his band in his pocket and took out the other roll and handed 

it to Deishly. We examined the Packages and found out the 

were the exact bills we had marked for identification. 

THE COURT; Where are those bills now? 

TRH WITNE S: With the initials TIP and D. are on the 
 bill 



BY'. THE COURT: 

Those are the bills you gave him? A Yee. 

That is the roll of stage money and $10. of ood stoney? 

A Yes. 

The same as the other package? A Yes. 

(Exhibits / and 2 handed to the witness) 

BY THE COURT: 

Q Was there any mention of that stopper' until after you 

put them under arrest? A No, none whatever. 

BY MR. McCORMICIC: 

That is all yet% know about it? A That is all. 

CROSS EXAMINATTON: 

Q Bow far away ware you from the two defendants? A I should 

judge about ten or twelve feet. 

You could see them? A Yes. 

You could see them talk? A Yes. 

You could see Seidenberg. talk. A Yee, 

Q Were they sitting or.-standing9 A Re was - standing. 

Q Seidenberg A Yes. 

Were the defendants sitting A 

Q And Seidenberg remained standing? A -Seidenberg retained 

standing there were two chairs • at the other side of the  table 

which was in the center of the floor and Seidenberg * Icoppelman—

they were st anding KOppelman was •standing with his back 

towards the portiere, towarth the bed, and Greenblatt was facing 



Were they facing you? A NO, sir, they were not facing me. 

4L_Aw$rom. you, you could see their backs? A -1 -saw their  

backs standing side by side like facing Seidenberg on the 

other side of the table. 

Q, They_were sitting and nor_standi you_sayi_ASci—th 

Q All standing? Ak Let me See -- no, Seidenberg was atand 

ing and the two defendant's were seated. 

Q Not facing you? A Not facing me at 

Q lacing away from you? A Pacing away from MA altogether. 

14 You could just see the back of their heads? A Re., you 

could see the side from'here (indicating). 

Who spoke p.ret? A Greenblatt, 

Q That did ha--say?. A Greenblatt stated be cams there to 

4 Ifow did he say that use the exact words if YOU 0401 

AC I don't know as I can use the mutat 

Aa nearly as you can what did he say good evening? 

A Good evening, and Seidenberg said You are late and he said 

MI could not get here any earlier and we came here to get the 

Q Those were the first word be uttired? 

first words he uttered. 



TIM• COURT No, he did. not say. that. Be said soidoribir 

told them they were late and they Said "WO 001.134 not 00140 

any earlier those were the first word' said.. 

BY MR. SPINLBERG: 

What did Seidenberg answer? A Seidenberg told i 

. that it was quito. a lot. of money they asked for',. that he was, 

poonnan and could not afford to give them $600. They said 'You 

know Mr. Seidenberg we only get one Chanee.in our liVek arid 

this is- our chance now, and we need the money and you know if we 

tell what . we know we will send you to jail. 

.4 Did Greenblatt say words to that effect 

'knocks only. ono° at a marl's door".? A Yes I believe 

Q Yes hat was what he .said? - A Yes mkt aayl cannot re* 

member word for word. 

Q. Did you hear him uee that peculiar expression? A YOB*, 

How many times did, you talk .with. Seidenberg before this 

ease came up? A I have talked to him five or six different days 

that we were down here. 

Q Is t not a fact that Seidenberg told you this was the 

phrase that Greenblatt used on the Thursday previous., when you 

were not present at all? A No, he did. not. 

Q He did not tell you that? A No. 

You beard him may that that Saturday* night? A, Yea4 

That chance knocks at the door I A Once in a Daiwa UM. 

He said that on Saturday night? A Tslel Saturday 

• se, • ',EV' 
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-Q tt was not Seidenberg who told you he had gotten this - 

phrase from Grenblatt on the previous Thursday No. 

Q What else was said? 

ME COURT: That youremember.  

THE WITNESS: He said he had enough in this little 

book to send Mr. Seidenberg to jail for what he done with 

the—stuff -taken'away—from _the place and he knew where i 

went to. 

Q What else did he say? A Mr. Seidenberg asked him if 

he could not make the price less and he said no it was worth 

a thousandand we cannot do it any cheaper than six hundred.. 

q What else did he say? 

BYE COURT: 

Q Do you recall anything else? A That is about all I 

can remember perfectly now. 

BY MR. SPIELBERG: 

9 Did. you see Mr. Greenblatt take out a book out of his 

pocket? A Yes. 

q Took it out of which pocket? A Out of the rain coat 

pocket. 

q Greenblatt had a rain coat ontoo? A Not Greenblatt.. 

Greenblatt-

(4, This is Koppelman (indicating) and this is Greenblatt, 

•(indicating). A Greenblatt- this fellow (indicating) 

Q The last fellow? A Yes. He is the one we took the 
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book away from. 

This i:3 the man that did all the talking? A Yes. 

q of course you kept on looking at the two of them all 

the time? A Yes We kept on looking to see- watching every.* 

thing we coUld possibly see at the time. 

q You could. $m distinctly? A Yes,pretty fair. 

Q. And hear distinctly? A Ant hear distinctly 

plainly- no trouble to hear it all. 

y 

Do you remembe if you do, out of which pocket dram.. 

Watt took out his book? A Out of the raincoat pocket. 

Inside pocket? A No, outside pocket. 

Right or left hand., if you remember? 

MB COURT: If you do not remember, say so. 

A The pocket towards the parlor-- towards the parlor bedroom 

door-- that would be the horth side of the room. 

BY T711 COURT: 

Do you know whether it waa the right or the left-- if 

you do notleay so. A It was the left hand. pocket. 

BY MR. SPIELBEIRG: 

Then he commenced to react out of be book? A Not be 

did not commence to read out of the book then. He said he had 

enough in that book that would. send Mr. Seidenberg to jail. 

q Re said that when he took the book out? A Yes. 

q Ilhat led. him before to say that, do you know? 

Bxoluded., lixception 



..•Mtd, •Seidenberg refuse tO POY..anY WO" 

that 'YO4, sir-- there was nothing said about refuSin 

PNY the money at all only Seidenberg asked him • oou34 xaot 

m&re It less, that1iøwas-1m—p-oor Man and could not -affortt--tó pa 

that anoun 

• Q Greenblatt said he could not make it less it was worth 

thouiand-dalarg? A ltfiri sir,he—wa 0/1Lpretty 

'dheap at $600. 

What did Seidenberg say after-that to make Greenblatt 

• answer him: / have enough here to send you to jail"? 

• Excluded as calling for a conclusion. Exception. 

q Did Seidenberg say anything before Greenblatt made the 

statement about eonding him to jail? A He said I don't know 

Where you got this from." He said "MS know all about this and 

,e know Where the stuff was de34vered and we have it down in 

this book." 

q What did Seidenberg ay? A He said If I give you the 

money what are you gang 11owith that book. As said: 'Well, 

we will tear the book up in front of you, or give the book to 

you after you give us the money. Seidenberg said: "It you give 

ate the book / will give you the money. rneysaid: "All right." 

q Who said? 

THE, COURT: Let hi finish. 

THE WITNESS: I mean Graenblatt he was the one who 

was doing all the talking. 

• 

..-,511111101110.1111111= 



•• BY THE COURT: 

Ct. Re handed the book to Seidenberg ?.•• A Mo, air. Re ::4111 

not hand the book. The money was handed to Greenblatt • and  

Koppelman andicoppelman put the money in his -pocket Tata Green" 
.1 . 

biatt: had. tb.eimoney in his hand, because as the money was hand." 

ed over, Mr. Seidenberg said. "-Put the money in your pocket 

• quick. That was the rem-ark-for -us  to  come--out- of the room 

and we 'ran a* and. I got to -Greenblatt and•Greenblatt had the 

money in his hand and, as he saw me coming towards him he tried 

o put the -riontiY" in Koppelman pocket and .at the same time put 

his hand into his right hand raincoat pocket pidking out the 

stopper of a bottle and. said I am here to sell this patent. 

'There were no words said. about the patent at all until after 

the arrest was made. 

BY R. SPIRIaRRO. 

A you came out of the room, Greenblatt hadtbe money 

in one hand trying to shave it in Koppelman pocket? A Yoe. 

q :11hich hand Re had that in his Ieft hand, trying 

to find, the Pocket in oppelmante coat to put the money in. 

In which hand was the kook? A The book wae in his 

right 

q 'With which ham), did he take th,2 stopper out?. A HO 

took the sto-pper out with the hand he had the book in out of 

his rain coat pocket. 



He held, up the' stopper and. the book? A es fro 

he said "I wanted to sell this patent. 

What did Seidenberg say that led up to Greenblatt'

11: wiIIut. you  to 

Objected. to, Sustained.. 

THE COURT: . There is no allegation that anything 

em, o o anything. The witness must not say Ithat led 

up or what did not. 

.MR. SPIELBERG: I did. not mean anything else but 

said. 

THE COURT: You can ask him the last thing Setdenber 

• said, if he can remember, before they said that 

A Greenblatt stated that tf-Mr. Seidenberg did not give them 

the money they had. enough in. that book to send Seidenberg to 

BY MR.. SPIREGBERG: 

g, What did. Seidenberg say before Greenblatt made that 

statement? A He was making the excuse that he was too poor 

to pay the ,amount f money asked him. 

Q, When -Seidenberg said I have rot so much money as you 

ask or words to that effect Greenblatt answered it is worth 

a thouand and. we are lettingyou. off with six hundred  or words 

o that effect? A Greenblatt said. it 'was wortb. a thousand 

dollars but he was letting him off for six hundred and. he thought 

it was very cheap. 



Q That was after Seidenberg statement 

poor man? A Yes. 

give him 4600 and he -demanded it 

A Just when they were standing at the table. 

Q Seidenberg said I am a poor 

Q, Greenblatt said. it is worth a thousand doflarian 

youlet  off with six hundred? A Yes. 

Seidenberg said All right, if it has to be done 

give you six hundred? 

will have to give it 

He said if you  demand six'hundre 

you but it is more money than 

Q After ;that Greenblatt saidwe h•-ive 

before that Greenblatt 

Q You saidbefore he handed him the money/ k Yea, 

he handed the money. What • Seidenlere stated that 

.12.4 said if you don't 

us we have enout in thfs book to send You to jail. 

was willin to give him $600? A 

said he would. give him 4660 when he said he had, enough in 

eidenberg said "I will give 

you 4600?" A He Said if I oannOt 



HO consented to give $600? A Ile OoneOtte& on 

threat. 

7.44, 

BY TAB COUNI: 

Q After he said "Very well, will give you WO* 
gave it. to him? A Yes, he handed, over six hundred 

MR. SPIELBER 

Q When did Greenblatt say- to him 0/ will send. you to 

jail"?, A Before. 

q When did he say that? When they were 4gu1ng about 

the price, sIx hundred and th" thousanddollars) Seidenberg 

was hesitating about giving any money at  he said. 11/ 

have enough in this book to send you to  jail and he. said.I'M 

job is worth a thousand dollars and we are letting You off with 

six hundred and we oannot do it any cheaper. 

• THB COURT; This charge is not  extortion. Zxtortion 

is where fear is actually instilled, in mind. This is 

attempted extortion where the attempt is made to instil 

fear but fails, and the money is paid on the pretense that 

• that the man is afraid, 

BY MR. SPIIIEGBER 

Q. Greenblatt spoke in an ordinary ono of voice., A fei, 

n the ordin ary tone,. 

• q Made no attempt t whisper?, A No, no whimpers whatever, 

•q Did. he .loplc„ about to  see if those was anybod.y. who could 

bear him? A No, did xtot !seem to • concern 41* whether there ess 



. anybódy around the place or no 

7  

31 14 calIe_d -a. witness•on behalf 

of the people being duly ;sworn and. examined testified 

as. followys: 

(Residence: 5S Bast •14001171el.::._, 

DIRECT EXAMINATIO11 BY MR. McCORMICK: 

Q, You were manager for Seidenberg A Yes. 

n the plumbing business? A Plumbing supplies. 

Q Were you with Seidenberg one night when he met tb.e two 

defendants, one nightinA ril? A I met •Seidenberg and the 

two defendants but I did not hear the conversation. 

-""7"4.11. 1111811151;11,1F 



THE CMS; 

.Es asked you if you saw them together Or not? A Yea.-
• HY MR. McCOHMICK: 

After that did you see them at Seidenberg' house? .A Yes. 

- Row long after that? A About two days 

Wha—i."-tiM; of the day was it? A About 7o'clock. in  the. 

evening. 

4 Where were You standing? A I was behind a bedroom door, 

Just left ajar about half an inch.' 

4 You were there when they were arrested? A Yes. 

BY TIM COURT. 

q Who else was in the apartment at the time? 

EY MR MoCORMICK: 

What other people were there at that time'. A In which 

apartment? 

Where you were  A I was all by myself in this one 

apartmentS 

You were in. a room? A Yes. 

4 Was it only a one room apartment?_ seven rooms but 

in the apartments were Seidenberg, the two defendants and two 

officers. 

Where were the two officers, do you know? A Yes, s 

they were in the parlor when they made the arrest. 

NY THE ,COTIRT: 

Did you see them before that?. A Yes, I saw them. 
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Did you see the officers come in? A Yes, they came in 

around  6 of  cloak .  

tt Did they come in before or after the defendants?A 3efore. 

ct Where did. they go when they came in? A Went in the par--

1 r and. marked bills for identification. 

You saw that done? A Yes. 

4 Where did they go after that? A The officers went i 

the bedroom. 

The same bedroom you were in? A No. 

In a different bedroom? A Yes. 

41- How was that .bedroom separated from the parlor? A It was 

not separated at -all. The parlor led right into this bedroom. 

Was there anything to prevent one from seeing into the 

bedroom? A Yes, some tapestry. 

A portiere? A Yes. 

You were in another bedroom at a door? A Yes. 

You had that door on a crack? A Yea. 

Tell Us what you heard. either of these defendants say t 

Seidenberg when they came in, and what did Seidenberg say to 

them? A After he defendants (same in  

• 4 Did you hear .them bay anything? A Yes 

-.W4st .did you hear them say? A After the defendants cats 

1 the door of the parlor was shuts and I come from my room. and 

stood up close to the door. I recognised Seidenbe:rgcs voice say, 

d  He said "Weil Seidenberg, 

, 
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we came to-night for that money. N On of the defendant 

recognised the voice oflOreonblatt. 

You had known them before that time? A The. 

q You were a fellow employs of theirs? ' AL Yee s rot and at 

one time, of one of the defendants not *both. 

q' 'Which one? A OplielMan. 

q 'lbw long did you know Greenblatt before that night? 

A About four to five years. 

Q you knew his voice? A Yes.. 

q Mat did you hear him say? A He said he Came for that 

lnaney, so Seidenberg- said. "Well #600. is a lot of money. I am a 

poor man, give me a. little chance, 'take less than six hundred. 

So Greenblatt said "It is easily worth a thousand dollars but as 

long as we made that price of six hundred, I done t 'want to go back*: 

on our word and. Seidenberg said "Can't you wait. He said *No, 

:we want the money to-night. If We don't get the money to.r.night we 

Will go , with this story to the Creditors - we have got the book 

here and if you  give us the money we will tear up the book in - 

Your presence.* Seidenberg said As long as you are determined 

on the amount, .here is the money, d he gave each one a roll of - 

bills -- about giving the bills, I did not see that. 

BY THE COURT: 

(1, You Gould not see through the ,door/ A No I could not see 

that he gaits him the bills. 

  4 Were you -there when the door was openesi. Al Yes. / beard. 
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Seidenberg .say °P t it in your pocket quick* and thettlras 

cue to open the door and. come in and as I came in the orricers 

also came in from o bed-room-and-they plac_ed them under  

arrest and took the money away from Koppelinant and the defendant 

Greenblatt had hi tt money in his hand and. wale about to place it. 
_ 

somewhere ,presume it was c10 4o Koppelinanand I saw the -4 

officer take bis band --

.4 Never mind what you presume? A The office' took the 

money away from him and took the roll away from him. And then 

placed him under arrest and took him over to the station house.. 

Q Did you go over with them? A Yes. 

CROSS EXAMINATION: 

"4 How long have you known Simi Koppelman? r have known 

Sam roppelman about five to six years. 

Q He worked with you for Seidenberg? A Yes. 

Q He left to go in 'businese for himself? A Yes. 

4. You knew him well? A Yes. 

4 He was  an honest man as long as he was in your employ? 

A Yes. 

And after that he went to work for whom? A To my knowl-

edge for Mr. Gruber. 

Brother-in-law of Seidenberg  A Yes. 

And he worked there at the time of his arrest? A Yes. 

Re was employed by Gruber? A Yes. 

have any talk with Itoppelman or Greenblatt before 

• • 
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tbat Sattirday night? A No S3 r 

Q, You did not? A No. 

You caine there at the request of Seidenberg on that 

Saturday night/ A Yes. 

You had seen these two defendants the Thursday night in 

front .of Seidenberg's house? A Yes., air, about two _night's before 

that night. 

ga As you were c'oadng- along they .were going away? A No  they, 

were conversing with Seidenberg there and I stood on: the- stoop 

and, waited _until- they got through, waited for Seidenberg. 

You were on friendly terms with these two on that . Thure 

day evening? A I bid them .the time. 

BY TTIS COURT: 

IL Were you friendly with them that night? A No, never been 

'friendly with them. 

Q• You have no grudge against -them? A No absolutely none. 

Q And you have not any now' A No. 

BY MR. SPIELBERG: 

Q You have no grudge • against. Sam KoppelMan at all? A N 

positively not. 

Q Which was the first One to speak when they came. into the 

parlor that .evening? A Greenblatt. 

What. did he say? A , Mr.. Seidenberg said "Well boys, 

- See you are here," and Greenblatt said, "Yes„,' we cams .fOr that  

money.° 
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ihat 444 SeidOnbOrg say?. A SsidOnberg Said *.c 

poor man you know this thing has cost .me a lot Of goney,. take a 

little less and.give me.a. chance."' 

41 Who answered? A Greenblatt. 

What -did he say? A He said "It is worth a thousand 

r.Sidenberg,butaut at long as we made the price, don't 

want to go back on my word. We want $6OO.9° 

Al Who spoke. next? A. Seidenberg. 

q What did he say? A He said C t you Wait a little 

He said "No" Greinbhtt said "]To, we want the moneyto-

night or we will go to the creditors with your story.., We have 

the hook here and if You 31.7s us the pony T will "tear it up in 

your presence. 

q. Who spoke next?; A Seidenberg. 

What did he say? ALM) said 'lien; 'a long as yOu are 
apiece 

here is -$30(r --"got it :.in two rolls determided, 

k" that was his exact expression. pocket quic 

Sp 

7 

t it in you*: 

CI Is that all that happened that evening? A NO, thea the 

arrest followed. 

4 I mean prior to the arrest, is that all the conversation 

hat took ra ce? A To my knowledge yes,as fa. as I can remem-

ber Thir was long ago 

Did. 

'coat pocket 

room. 

on see Greenblatt take out a book out of his min.., 

I saw a book in his hand, as I came into the 

CL=1.7_ 



Did  you hear him read. out of the b Ok ger 

Did you hear him r 

You could hear everything that was going on? A Yes* 

Q. You did not hear him read anything at all? A le; 

When Seidenberg said I am a poor man what did Orel 

blatt answer him? .A "That it ia worth a thousand dollars but 

1cizy3 as we made the price six: hundred, we won't go 'back on our 

that all he said? A Yes. 

4. Did be say anything about going tO District Attorney 

•Andtm A I don't remember his mentioning the District Ate. 

torney's name. 

. Did not say any 

4 Did he eay anything about the PoliCe De 

said be would go to the creditors with the story. 

4 He said he would go to the preditOrs with the storitk Y.z. 

Mid he say what story he was going t 'go to the creditors 

with? A He did not mention any particular storY. 

Re said "I u oing to g0 to the creditors and tell them 

the story"or.words to that effect? A TO5 

Q Is that all he said? A There may have been no 



1A11SPIELBERG: If your Honor pleases T naw move that 

the ind1ctme4t-be dismissed-against -for-the 

reason that the People have failed to make Out a case ado 

-cording to the allegations contained in the. indictment. The 

1ndretbant-charges'-tham17thet-the -did-feloniously-at-temp. 

Iy induce, by the wrongful use of fear on the part of th 

said Jacob M. Seidenberg by means of then and there threat-

ening to amigo the said Seidenberg of a crime to the Grand 

Jury aforesaid unknown, unless he, the said Seidenberg 

over the sum of $600. I respectfully submit to your Honor, 

there is no proof that the two defendants accused this com-

plainant of any crime. There is no statement of any kind  

THE COURT: He mentione their words, and the Jury 

determine from that If this complainant were an involunw 

tary bankrupt, and he did secrete his assets, that would be 

4 crime would it not? 

R. SPIN, Mat would depend u 
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TEM cam (continuing) Purthermore it would involve 

perjury upon his part, if he made a statement to the. Court 

of  _his_as ts _a,nd___wilf-and--knowingly supressed some o 

them that would be false swearing, Perjury, and. if these 

defendants threatened to publish that he had done. such a 

•  tang  unlego_he_paid 600,,  ltwas an_attempt at exto;tipn.   

If it succeeded in making him afraid, it would have been ex-

_tortion but they did not make him afraid, and therefore it 

is only an attempt. 

MR. SP/ELMO: In the United states Court he only 

crime is that of conspiracy between two or more persons to 

defraud persons, end the indictment is one of technical OOP? 

* spiraey. Assming all the complainant has said to be true; 

they do not charge hit with conspiracy. There is no such 

(trite as concealing assets from ored.itors. 

TIM COURT: If you can satisfy 'tie upon that point, 

will dismiss the indictment They charge here to  accuse 

him of a crime, and X believe and I so rule at this time, 

that it is. a, *rime to withhold assets, to secrete assets 

to wilfully. and 'knowingly do so, with intent to defraud • 

creditors, and to deceive the Court, 

MR, SPIELIMG: There is not a single word of testimony 

taking the testimony at its worth; at the end of the People's 

case, .and without any explanation on the . part . of the defense 

where is there. any t estimony to show that either ot the do-
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fendants'eaid you did wilfully and knowinglyand in order to.. 

defraud your .creditors secrete certain. geode! ..E*Int that 

would not constitute a crime by itself. there would have  

. to be a conspiracy between two or more persons. 

THE COURT; It mould not be neoessary to use those 

words. 

MR. McCORMICK: Concealing property by a bankrupti 

crime. 

MR. SPIELBERG: / ask your Honor to dismiss the indict4 

ment against Koppelman. The testimony, it seems to me,ower-

*helmingly shows that be did nothing absolutely at all. 

Every bit of testimony seams to eliminate Xappelman. 

Motion denied. Exception. 

MR. SP/ELBERG: goy I ask your Honor under which section 

this indictment is found. The indictment does not speak.-

is it 857? 

THE 00URT: The first section that applies is Section 

last sub-division, defining an attempt to commit a crime. 

MR. SPIELBERG; Mere is a particular section which 

speaks of attempt to extort money or property by threat 

Section 857. If any violation has been spelled out at all, 

take It it ts under 8577 

MR, MoCORMICITC: _850. 

/gt. SPIELBERG; No, that is extortion, 

TR741 00URT: 850 defines extortion and 851, Section 

1 I] Pi  J 
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MR. SPIELBERG: Will on be good enough: to low; at 857 

TEE COUR It says Section 85 does not svp3.„*t 

cases covered by Section 853. the: second aub'd.ivision to 

accuse him, or any relative * any member of hituterida7 

any crime, 

MR. SPIELBERG: That ?timid be extortion. 

TEE COURT: Yes  It would be extortion if it succeeded 

in instilling fear into his mind, in getting the money, but 

where it fails, it is- only an attempt. 

KR. SPIELBERG: Section 857 speaks of attempt to extort 

money. 

TEE COURT: In the last line of 857 it express Dec tee-

that it will not apply to cases mentioned ill 851. 

MR. SPIELBERG: - If it is Section 851, then it is the 

complete crime of extirtion. 

THE COURT: Yes, if it were accomplished, but the alle-

gation is here that he failed to commit the extortion. 

MR. SPIELTMRG: Then X have-to proceed. under Section 

851, sub-division 2, attempt to commit extortion by charging 

this complainant with the commission of a crime? 

TEE COURT: 850 and. 881, yes. 

MR. SPIELBERG: I except to your Honor deniaior my 

motions. 

I 

L 



beheaf being duly sworn end examined) testified as folk** 

(MoSidenee589 Dumont Avenue4 Brooklyn), 

Q What work do you do? A Salesmano 

Q---Are---yoU -working-- ir 41:---Biren working witi2  the last 

when called to -court this. week. 

What line of business? .A Tingmith 0 supplies, 

Married man? A Married., 

Have a child? A One child, eleven months. 

You were married on the 19th of April of this year? A teal. 

How long do yOu know the complainant, 

When you finished working for hint hat did you do? A 

denber'g and went in business, with a partneref 14 by' 



You did not fail, did you? A No. 

Went out of business? A Went out. 

Aid you, :do_ when_ you went_ out _of-buainesell- A:--Afte 

left busineEss I sent to work for a brother*.in-law of Mr. Seiden 

berg 0 -by the name of Benjamin Gruber. 

Jlow, long slid_ you continue workingfo him, A *far _over__ 

two years. 

ci Did you work for him in the month of April, l9l'P di 'roe - 

And in the months of February and January„ A Yes. 

ct Preceding that .month? A. Yes. 

Do you remember the 19th day of APril when you were ar 

-rested? A Yes. 

want you .to tell me eaetly wliat happened in the house 

of Seidenberg? A Yes, 

What time did you go here?. "A I OMB there ...between 7 

and 7:30. 

Q,

 

How did you happen to go here A Being Mr. Seidenberg 

'came to Jr.Benjamin Gruber's place a brother-insaaw of his 

MR. McCORMICK. I object to that as immaterial. 

COUBT. He has a right to explain why he was there. 

The People charge that he was there to commit a crime purmir 

;malt to an agreement. 

BY MR S.PIELBERG: 

Q Go on? A I attended to a customer 'behind the cOunter 

Br TM COtTRT: 
Row did you go there? A Mr. Seidenberg 



'MR. SPIELBERG: 

Q And where he said. it? A He said "Sam, I want rou to be 

up at my house, I want to talk to you over importantbusiness an 

kindly make me a little notice at you know about my affairs 

that goods were sold to your boss and wherever it came from, aM 

he begged me to not forget "I will be waiting for you at I o ()lock 

and you do not forget to come up to the house and. bring along the. 

little book, that I want you to mark down all these things. 

q When he spoke to you, where were you at the time? A I was 

in the front store, at the counter. 

q, Of Gruber's place? A Yes, Gruber 's place. 

9, Is there a bookkeeper in the place? A Yes. 

Q 'What is his name? A Max Kruss. 

Did this conversation take place inthe presence an 

hearing of the bookkeeper? A Yes. 

q Was Rubin Greenblatt at your side at the time? A No. 

ably from forty 
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When Seidenberg asked you to come up :Greenblatt was not 

-with yoli? A No. 

That did you say to Seidenberg when he -asked.yoq; to come_ 

up? A X said "I will try to come up:* 

BY THE COURT; 

Awd the hour? A And the hour. 

And the place? A-And the place. 

-,-And what you were to bring? A Yes. 

That were you to bring? A A little notice book, to mark 

all these things down what we knew. about his affairs. 

Did he tell you wb,y he wanted it in a book? A No. 

3ust simply said. a little notice book? A Yes. 

He used those words? A Yes. 

SPIELBERG: 

Had you ever been to Seidenberg 's _home before? A Never at 

his house before only two days before on Thursday night, 

met him downstairs.' 

9 How did youcome to 

BY TILE, COURT: 

Where? A At Mr. Seidenberg' residence. 

q You mean on the street? A On the street. 

UR.SI!IFTATTPRG: 

Now did you 00131e to go there -Thursdaynight? A He asked 

me a couple of times before that T should come over, he wants to 

Cji:171:; 
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speak to. me, and. X always pro:B.188d him and could never keep word, 

being my wife was at that time right after giving birth to a CUM 

and. I had  been of course v zy happy about it, and I have no time 

to attend to such things. 

TB E COURT: 

Where dia. you live? A 589 Trot ont Avenue, Brook 

Where did he live?. k Mr. Seidenberg? 

Yes? A .121st street. 

New York? A Yes., 

BY MA SPIELBERG: 

q; You lived away-out in Brooklyn? A- Yes. 

4 Before you went to see h.im that Thursday evening did you 

have any talk Iritb. Seidenberg in your shop? A Not about anything 

about. his affairs* 

What were your duties in Gruber's place? A Ny duties a 

Benjamin. Gruber's place was being behind the counter attending to 

cusiamers end receiving .goods, shipping goods, and if there was 

nothing else to do I had to help Mr. Greenblatt in the baek of 

the shop at his bench that he is working at. 

You received. the merchandise that came into Gruber s 

place? A. Yes , sir. 

CI Did you know at the time when Seidenberg asked you to 

Come to see him- that he had failed. in business? A Not before the 

Tuesday that he failed, I did not know. 

.1tHE COURT • He_did.not ask you that. 
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speak to me,and. I always promised him and could. never keep word, 

being my Wife was at that time right after giving birth to a Chi1dt 

Ucr 

and / hut been of course very happy about it, and I have no 

to attend to such things. 

Tsr THE COURT: 
„   

Where did youlive? -4C-66 Dmnont Avenue, Brooklyn, 
Where did, he live? A mr. Seidenberg? 

Yes? A 3.21st street. 

i4 

New York? A Yes. 

By MR. SPIEIM4RG: • • 

• 4,- You lived away out in Brooklyn? A Yes,. 

Q.' Before you went' to  see him that  Thursday evening, did you_ 

have any talk with Seidenberg in your -shop? A Not about anything 

about his affairs.. 

4 What were your duties in'Gruber's place/ A My duties at 

Benjamin .Gruber.'s place was being behind the counter attending. to 

Customers end. -receiving goods, shipping goods„ and  if there was  • 

nothing else to dO, I had to help Mr. Greenblatt in the tack of 

the shop at his bench that he is .working at. 

4 You received the merchandise that came- into  Gruber 's 

place? A Yesleir. 

Q 'Did you know at the time when Seidenberg asked you to 

come to see him that he had failed in business? , -A Not before the. 

Tuesday that he failed I. did not know. 

THE 00URT: He did not ask you that. 

n:1 
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BY MR SPIELBER 

tz• Did you know before you mute there Thursday nights before 

Thursday night? A No. 

BY sue COURT: 

Q Wien he asked you to come there, did you know that he 

bad failed in business? A Yes. 

COURT: That was what the question was. 

1' • SPIELBMG: 

How many people were employed in Gruber lace at the 

time? A Six. 

When you aware on Thursday night did you meet Seid.enber 

downstairs? A Yes. 

qt. Was Greenblatt with you? A Yes. 

Q, Did. you have a conversation with Seidenberg? A Yes. 

Q, 'What did you say to him and what did he say to you? 

A. We came over to the house and. met Seidenberg coming along and 

he said "Boys, come up to my house, and r told him "Me, Belden-

. berg, I have had no supper and it is pretty late and I have to go 

home and he said "Wells only a couple of *was, I want to knoW 

of you boys and he asked us what we know about his affairs.„We 

told him, and he said. "Can you tell me" 

BY THE COURT: 

What_d• id you tell him that you knew about his affairs? 

In* MR, SPIELBERG: 

'Q Tell exactly what you told him A Yes he said being 

OF" r„ 



TBE COURT: 

4 What did you tell him, yell said you told him - what did 

yoThz—Tttla-liter—A- I 

ct What? A. That goode came in from certain places to 

•Gruber's which were concerned to him d it came to Gruber 

1Y-1M ---SPIEIBERGI---

Tell us what you told. him? ./k Nothing elee about thie. 

BY TM COURT: 

That was all you told him? A That was all told him. 

BY R.SP/EIMRG: 

Were you familiar with his 'business wen you acquainted. 

with his way of doing bursinees at that time. A Yee sir. 

BY MR. SPIELBERG: 

Did you tell him anything about a_statement which he had 

made?No, 

What did he say to you after you told. him that? A After I 

told him all that he said "Boys,LI really tell you the truth now 

have been going into the bankruptcy matter with $85,O00.and I 

really don't know what to do being I have got a man that h.a 

worked for me by the  name of Solomon Cohn for eleven years, and 

the man demands of me it5 000. I have offered Mr. Cohen $2500. 

and he *milt take it and I have told him to• come ?richly night to 

settle it up with him and I guess that I may make it for $3,000., 

or if he wouldn't take any $3,000 I don't know what to do I nay 

have to leave the city, but I pity; my wife and Children if I have 
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to do• that. 

BY TES COURT: 

Q What did you say to him when he told. you that? A No an-

swer given on that. 

Tell  us the rest f the •conversation? A In the meantime _ _ 

he turned, arounee.nd saw Mr. Cohen coming along, and he said 

"Boys,i . there is Cohen coming, and he called .him with names: H 

.6said "You go bogto„. I will zee you some other times, I don't want 

Cohen to see you over here" and we. went right home. 

4 .Cohen Oa* you'? A He saw us 

You saw 41m? A Yes I Saw him c m ngwhen yr. Seidenberg 

told us he was coming. 

Seidenberg said *I don't. want him to *see you"? A Yes. 

4 While Cohen was in plain sight? A Yes. 

BY MR. SPIELBERG: 

Q Did you do any talking yourself? A Not at all 

ct Did you, talk to Seidenberg? A I did talk to Seidenberg. 

4 You did not stay there perfesny quiet? A No, not at 

Did you do as much talking as Greenblatt did? A I don t 

remeraVer if r did. as much * probably- not, 

But you did your share? A I did talk to him. 

BY ...RE COURT: 

Did. Greenblatt say anything at thismeeting on the street? 

were talking together 

sa_y? A Be  said the same WO 
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You repeated them first end he afterwarde? A Yes, 

What were those words? A That Mr Greenblatt tsaid? 

,Y s? A TO. a-7-km _  

Who asked. him? A Mr. Seidenberg, 

4 Use the name Greenblatt and Seidenberg, so there  will: he 

knows about his businceis and he told, him the same thing. 
10 

4 You sa.id ',told him" I don't knew what you mean by that? 

A Mr. Seidenberg told. Greenblatt to tell him what he knows about 

his affairs* and -Mr. Greenblatt answered him, 

Q "What did, he say? A He said, the goods that came in there,: 

Soldering coppers that were concerned, by the U. Eungerford. CoMai 

pany and ten casks which concerned to 3. M. Seidenberg came from 

Bruce & Cook directly to Gruber's place also wb.. Joh concerned 

to 

BY THE COURT: 

You mean consigned, not concerned? A That belonged to himo 

Seidenberg, were sent to Gruber '.s. place. 

Say by whom they were shipped.? A Yes, he mentioned, the 

Union Smelting & Refining Company. 

Greenblatt told. him that, you did not tell him that4A Yes 

You did not tell him that A I also told him then he 

asked me, 

We asked you to tell us all that you said to hint you 

have told us? A, Yes. 



Q Was there anything else that you said to him in addition 

to what you have told us already? 'A I said *Mr. Seidenberg, 

have also received all that goods in Mr. Gruber's place and one 

TEE COURT: NO, one thing at a time on 

_ 
THE WXTEESS: I told him also these goods belonged to 

him and they •came directly to Gruber a place which I re-

ceiv.ed, and some of them signed for and some of them Gruber 

would not let me sign. 

q. You told that to Seidenberg? A Yes 

BY MR. SPIELBERG:. 

(4, Did you ask him for any money? 

Did you say to him he  should give you $600.? A No. 

Did. you threaten him in any way at all? A No. 

Did„ Greenblatt threaten him? A No. 

Was there any talk about $600, that evening? A mo. 

Was it part of your duty to sign for goods? A Tesosir, 

always when Gruber was not in the place I should receive the 

goods and sign for them.. 

You had received a number of shipments from Seidenberg' 

place to Gruber 's place? A Not exactly from Seiden13ergos place, 

but it came goods through different 

-Prom different concerns? A Prom different- concerns to 



COMIT1. 

The bills Were made out to Ben smin (truber, A 

  How were they made out/. A TO Seidenberg* 

q But they were delivered at Gruber" a place A Teeic 

Q You signed for them how did you sign for them? A 

ed_tat end -1t- -Sasauel.-iCepiimkaan. 

• Although .the bills were to Seidenberg, there was a bill 

showing they were consigned to Seidenbegg with them/ A Z can 

just tell you --

q Tell us? A Ten casks of sine was sent to Grubeii 13 plac 

Q There was a bill with that? A There was a bill with the 

driver. 

q Mat did that bill say? A I did net See in the Val 

aotly, being Gruber was in the store at that time, 

• Q You did. not sign for that? A I did. 

Q 'What did you sign? A 1 signed for  ten Cattail, of 

Q Delivered: to?, A Delivered to Benjamin Gruber,* 

BY MIt. sPIELBERG: 

Q Did you sign 130 jmin Gruber 's name? AY es sire and 

name underneath. 

Was • Gruber there at. the time?. A Yee* 

4 Did he say anything to you about it? A He got me an 

argtuaent after T done it. 

That did he say to you? 

Objected to Overruled* 
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Q what did he say to you? A After handing me the bill, fres, 

the inside of the door, 'while Z was on the sidewalk helping the 

driver take oft the ten casks of sa o, he handed me a slip and 

said "Sam, you sign for it," and while I signed for it, the man 

looketithrough the door window and saw me putting his name on. the 

 top_

 

and mine underneath and right after / done it, I ejgned the 

paper, he came Out of the door and gave me a big argument. 

BY MR. SPIELBERG: 

What did he say? A He said. "What right did you have to 

put my name on there." I said "Mr. Gruber, this is the way 

have always signed for„goods,_ whenever I have received for you." 

seeing he could not go any further, being I done nothi gt 

seeing I suppose I always signed that.. way, he stopped the (louver—. 

elation and I took • in the ten casks of zinc inside the store and 

put it away- back in the shop. 

BY TgE COURT: 

At the meeting on the street was there anything else you 

told Seidenberg or he told you or that Greenblatt said? A That 

Greenblatt said? 

Yes, have you told Us all about it? A No. 

Tell us all about that? A /Mat was that? 

Q, On the sidewalk, have you told us all the last thing 

you said was that you saw Cohen coming up and Mr. Seidenberg said 

Cohen wanted $5,000., and he told, you to go away that he did not 

want Cohen to see you? A Yes. 



Did iou go away the 9 A Ye 41-

Q You have told. us all that lial3 amid _therlit-?---4--1es,, 

BY in. SPIBLBERG: 

Before I. forget I want to a. k you this question, 44d yOu 

n any other occasion take goods at Gruber's place? A prom whore'? 

Q. Goods consigned to -Seidenb6rg and 'billed to Seidenberg? 

A Prom. the Wheeling Corrugated. Company. 

Tell us about that? 

BY THE COURT: 
D0 you mean to say these different truck drivers brought 

goods addressed to Seidenberg where was Seidenberg s place? 

A 34th street. 

Addressed to him., and instead of taking them there, they 

brought them to. Gruber's place, 2nd, avenue and 36th street? A Yes. 

Q A.lthough the bill was made out to Seidenberg, you received 

it and. signed. it "Gruber, by you, Koppel/3=e A And the driver 

took that and brought it away. - 

ffL spiEsma : 

ict• Did you do that? A What? 

4 Did you sign? A I signed for 

(The former question is repeated a. follow) A1thOUgb 

bill was made out to Seidenberg you received it and signed 

,Gruber„ by you, Kopelman is that your .statement? A 'res. 

Did you take a wagon aad go and. get some goods and bring 

 ---____9„Gruber's place which were shipped to Seidenberg oil billed to 



A. Gruber sent his driver down to piok up. goC45 

beret's orders. 

BY VIE COURT: 

Where, at Seidenberg store? A NO,the iheelin 00 

mated Company. 

BY MR. SPIELBERG: 

Q Where i their place of business? A 16 Desbrosses are() 

Q Did. You go along? A No. 

q, Did. you see what happened to Gruber s wagon as far 

the name was concerned? A Yes,s1r. 

Q Tell us? A lEr, Gruber went down to Mr. Seidenber 

lace 

'1;W: 

THE COURT: It makes no differenee :00 ferr,* * 

.. is oonc.erned, whether. the charge is 'brut Or aXse 
MR SP/ELBERG: Not I am simply txylAnt W' the 

probability of the entire . story. 

THE COURT It is really not material, but I_ w111 permit 

Er MR. SPIELBERG: 

Tell me what appened to the wagon? A Gruber went down 

to Seidenberg 'e place and came back with an order of Seidenberg'S 

and gave it to the driver that heshould go down to the Wheeling 

Corrugated Company for to pick up about thirty or tb.irtr-five 

-bundass of sheet Jironit. I don't member, Øzaot3y When iireOmiiitr 
came back with the order he gave it to the driver and told me and 



th 'or to t la sheet o 1P4 Wror 

part Jmo_t 

don't Bee whose wagon it is, boing the driver 

down to the Wheeling Corrugated CompayI7 with Sei4000", 

order. 

BY THE COURT: 

Q You did that, did you A Yes, I obeyed the order or 

boss, and covered the eigns. 

• BY MR., SPIT:MB:ERG: 

Q New after- the Thursday evening, or on that Thursday even., 

lug, did you make an appointment with Seidenberg to call at his 

home Saturdaynight') A On Thursday evening 

Q Yes/ A No sir. 

9, Then did you see Seidenberg again did you see him on 

liriday? A Yes, 

Q Was he in the place? A Yee, 

BY THE COURT; 

Q 'Which place/ A Grubor'i place. 

BY MR. SPIELBERG: 

Q The place you worked, at? 'A Yee• 

Q Bid you sec him on Saturday A I saw. him Saturday. 

BY THE COURT: 

`Q Valera did you see 114. Saturday? A At Gruber's 

BY MR. SPIRG; 

Q That is the time you saw him, es You told.us, 00kt hi 
asked you to come up'? A Yes. 



In front ót the ? Yes 

Do you know what Seidenberg Witit doin 

Sattrday? 

THE COURT: let him state whether 4eidenberg said 

thing to him, or in his hearing on Sat 

BY MR SPIELBRRG: 

Q Did Seidenberg say anything within your hearing to Mr. 

Gruber, or to yourself? A No sir' 

BY THE COURT: 

41 Or to Greenblatt did he say anything to Greenblatt 

BY MR. SPIELBERG; 

Q Did he say anything to Greenblatt, as far as you 

ber? A On Frid 

Briday or Saturday A N 

• You did not hear Seidenberg talk to Greenblatt on Satur-

No. 

9, Satufday evening did you go to Seidenberg place? 

BY THE COURT: • 

Which place do you mean his home? A Tee, 
SPIMBBRG: 

• 41 Was Greenblatt with you? A Yes. 

Tell me again what happened as nearly as you remember, 

from the minute you entered until you were placed under Arras t 

A As I oame up to Seidenbetgle residence, between 7 and 7:30 i 

tht eveninfT„ in the month of April, on the 19th, 



-Seidenberg seen us OomingalOn the street* 

the first, floor of the _house, and through 

.s way with his finger,that we shoed *MO 

"(came up to his house. He opened the door an 

He lighted the gas not •very big 

show you this. book and I ask yoU.Ifthat is the book 

gave to Seidenberg? A Yes., - 

Q. Are you sure you gave it 

Not Greenblatt? A No., 

Whose book is this? A Mine,. 

everyWho wrote  word in this -book? 

Did Greenblatt ever have possession - Of., this  %Ski, A o. 

• Q GO ont !hilt did Seidenberg say. to you? AT gave it to him 

askedin hi band.. He  ma to read Off things from the hook, what 

was in it, and when I wanted to take t from him he said otNever 

ho said "You can tell me all you know be-

Did you read from, the book? 

read from the book, a couple' of itetutet 

Did Greenblatt read out of the ,'b 



Q, 
Q, 

Did Greenblatt have the book In hiB hand? A Ni 

Did he take it out of his raincoat pocket? 0 

•es, 
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Q Where did you have it? A I had it in the baa pOOk:etof 

inycoat. 

Q How long have you had this little book? A 1 have had 

this book for about there was nothing in it writing -until 

the Saturday, o'clock. 

Q You wrote all this Saturday morning? A No, Saturday af-

ter he left the place at 4 o clock. 

BY THE COURT: 

Q Between  4 o'clock and the time you called upon him, you 

wrote all this? A Yes. 

BY MB. SPIELBERG: 

Q What happened then? A And I started to read,. 010 book 

for him and he said Never mind reading. I have enough." 

boys, all T want you to do tor me. s one favor, being jouknow 

Mr. Schlossman is a brother iniPiaw of mine which done me, you 

must-havq. beard that he done me harni,.by failing inetead of 

failing later I failed sooner through4r. Sohlossman, being'Mr. 

Schlossman he said, "stopped me off, a carload ofstuff on the 

way and through that through Mr. Sohlossman I have lost prob-

ably from four to five thousand dollare *orth of goods which I aa 

supposed to be getting in my place before I failed. Re eela 

"What I want you to do is to do me a favor, being 3: expeOt Mr. 

Sohloseman, my brcrt;r-'tn law, to get on .the stand and teetify 



things, all that he knows and what he heard .•that lifr• EfOidin 

 borg-sold goods to Mr. Benjamin Gruber,. a brother-in».law of his 

• at 665 Second Avenue", and the. moment he asked us that raver, 

asked him "Mr. Seidenberg What do you want us to do for it. He• 

said "All r want you to do is to say that when Ir.$ohlosmafl 

gets on the stand and testifies all that, that 1 have so goods 

• .t my bro herf.in-law Gruber, you should pay that 0. dron,t• 

-nothing about it, andethe answer of mine to Mr. Seidenberg vaar. 

that in .case we will be called to court on the. stand *o tentif 

upon that, I am not going to swear falSe for, smith-tug in this 

world, I Ean going to tell the truth, the truth from .A to 11 What' 

ever I know of about these affairs between. Seidenberg and Gruber. 

BY MR. SPIELBERG: 

C• Did you ask Seidenberg for money on that occasion, A•370.0, 

Did you say it was cheap at t600 ? A No. 

Br THE COURT.: 

CI Did. anybody say that 'there? A IT 

fot The detectives did not hear that at an? A Tell, 

not tell whether they heard it or not being 

- If it was not said in that-room you. could net bear it? 

A X.don t think so. 

Q , Don't you know — you did not hear it? .AZ did ZiOt. say ft. 

Did you hear any one say  it? A That? 

Did you heal; any one say it? A 

quit wan?Cfht? t. . 

1 
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MW. SPIELBMIG: 

Nowt Mr. ICoppelman did you d all the talking that yen 

tell me 120W you did? A Yes. 

it true as the detective, Seidenberg and Cohen teistift 

tied., that you did not say a single word with the exception, per  

haps of the word "It is cheap i that so or not  A What i 

the question? 

(The question is repeated)? A It is not true. 

You read. out of the book? A Yes. 

You took the book ,but of your pocket? A Yes. 

Q Are you living with Greenblatt? A No. 

q Are you working with him now? A No. 

Q How long have you not worked together with Greenblatt/ 

A Since we left since we were locked up from the 19th of 

April. 

Are you related to Greenblatt? A 

Q What happened after that at Seidenberg's home that night? 

A Mr. Seidenberg when the detectives came out 

(4 Before they came out? A Mr. Seidenberg said I wane you 

to help Me Out in this way to say that Schlossman that Wp 

shall say in case Schlosoman goes on the stand and testifies 

all about goods sold to his brother-in-law Gruber, X said 

not going to swear false ,for anything in this world  and I em 

going to tell the truth, whenever I get on the stand to testify 

all about your transactions as far as I know. 
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BY THE COURT: 

Come down to the money .was there anything said that 

night about money at all? 

BY YR.  

Q Did you ask him for money? A No. 

Q What was said, about money by anybody?A Ird.ther said. any-

thing, bym a or Mr. Greenblatt. 

HT THE COVRT: 

Q -Who did say. anything about it? A"X don't know. 

(1, Bow many people were in the room? A M -Greenblatt an 

Seidenberg. 

You did. not say anything about MOney? .A _Mo. 

(1, Greenblatt did. not say  anything about money? A No. 

q• Did. -Seidenberg say anything about. money? .A After be was 

through with this conversation that he had he said !Boys that is. 

all I vented to hear from you, an I thought I could, get you to 

help me out in this wart but being you say that you won't do itt 

any War he said I know you for poor workingmen, I know you 

worked for me so long and / know you worked. for my brother-in-

law, being honest and all. that,* he said °Here is something for 

you any way," and he tol4 us to go home.. The moment he gave us 

What did he do when he said Here is something for. you 

any way?* A He handed me something in my hand which I took, 

and r did not know what it was. 

(I What did you think it wan? A X.did net think it was any-



orr.` 
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thing, bet a roll of sometb4ng which I had no time to lock at. 

BY MR. SPIBLIIER 

A Did you open it up and 40Unt it? A No. 

BY THE. COURT: 

• (I Be said "Because you are poor I want to help you OU 

And he handed you something and you put it An your pocket, 

you did not know what it was? Aft. 

Q Did you think it was a piece ofcandy? AX don't know 

mtat.i was I had no time to look at it. 

MR, SPIELBERG: 1: object to that crnestion4-

• 1TMLCOURT:. BA said he did not know what it was. 

• MR. SPIELBERG: There is no use reducing it to absurdity 

by asking him whether it was a piece of can 

THE COURT; He said be did not know what it 

MR. SPIELBERG; There is no occasion for asking him tf. 

it was a piece of can 

BY THE COURT: 

•c2, What did you think it was? 

• MR. SPIELBERG: It is not sufficient to take an eznerh-

tion: / am examining this man, and I do not think it i 

• proper for the Court to ask any such question as to reduce 

this to an absurdity. I am trying this ease and exami ing 

this witness. 

THE COURT: Proceed. 

• 
3M4 SPIELBERG: / except to this and X object to the 

• question 



THE COURT:. Proceed.' 

MR. SP/ELBERG: I now ask you to  alley Wilt to 

one • jurors and declare this a mist on a.ocoun t 

attitude of, this Court in prejudicing this Oasa, 

questions of that kind. 

Motion denied.. Exception. 

BY ER :FPIXGIERG; 

Q After you had. taken this roll1 did You open it and cOUnt 

it? A No. 

Q You pit it. n yoUr-pocket? A Yes*. 

Q Say anything A: No  sir. 

Q Did Seidenberg say any-thing? A He told us to go out froi 

the house. 

ment. 

Q Did the detectives came in at that time t A The same mu. 

Q And. put you under arrest? A Yes. 

DO yOu remember which deteative -put you Wider artell 

don't know his name ekactlyp.b t I Can 

THE COURT: et the del ctives stand up. 

BY THE COUR 

(1 See if you can pick him out. 

BY MR. SPIELBERG: 

Q Which one was it? A The man With the brown sus 

think. 

- Officer Phelan A Tee ,sir. 



Did, you say anything? A No, 

Q Did Greenblatt say anything? A I 
• Did he take out a bottle from his poOkot id- s 

here to talk about a piatenta if he. did* øayio?AZs a 
Yle took a bottle out of his poOket. and. Said. mething 

about a patent? A Yes. 

•gt you did not say a word? A No, 

• Did. Seidenberg say anything to you On your wior downstaiI 

A Yes, 

(1 What did be say 10 you A, Mr. Seidenberg, on the tilkY go-

ing from his house to the station house said Boys, I don .t want 

you but I want really my brother-in.-law Sohl000man, If you will 

say that M. S hlossman sent us up to my house. you 

you won't have, an hour in jail, and. Mr. SOblossman IS the man that 

I want. 

Before you got this money did, either you or Greenblatt 

say o Seidenberg "We have got enough to put jail'? 

Was tha.t expression :used? A No i 

q Did. you ever use the expresSiOn 

one's door .onoe"? A No,. 

Q Did you 'ever- use it? A 1To... 

Either • on Saturday or num tit A I n 

0 . Orr.Ti latt ovE;%r- that 110*4100? 



Q, Did you hear him use it2 A Not the night that we were 
together. 

Did y u bear htn use it?-A-No.   

Q Did you tell Seidenberg Saturday evening that you were 

going to go and tell the receiver in bankruptcy about Idirtenefia 

lug any assets? A No 

Q Did you use words tO that effect? A No. 

Q, Or in substance. A 

.Q Did you tell him if he did not pay you you would, go 407 

see the creditors at that time? A No. 

Q Did Greenblatt make any -Such threat? 4. No. 

• MOSS EXAMINATION BY MR, McCORMICK; 

q What did Greenblatt say about the bett10,4Alit took the 

bottle out of his pocket arid he said to Mr. Seideribergi T em 

trying to come up and speak business about this bottle! It is a 

patent ca 

Q SoGreenblatt went to see him about the bottle and you 

book that right? A He told me upi AU )30 
Wait,Greenblatt went to see him about t 

don't know what he spoke to Mr Greenblatt, being he was 'back ti-

the shop, but / know what be spo.40 to 

Q Do you know why Greenblitttlre #0 A I don't 



.1, ....NI 

Became you say he aSked. yoU to Qomø A Tea.. 

Ue asked you to bri g that book, Sta 

written ou ew about these trantsaxititnI TOW 

player what is his name? 

A Yes - 33enjamin Gruber. 

4 2 Where did. you meet Greenblatt that night? A Prom the 

store, 

4 

There is the store? A 665 Second Avenue, 

4 Thavis near 36th street? A Netali 36th stree 

4 . You lived in Brooklyn? A Yee: 

4.. So does Greenblatt?- A No. 

Q There does he live? A IV in the Bronx, 

}row was it you two men happened to meet him in fxont of 

s house Tb.ursdaYnight? A Mr. Greenblatt told me that he le go-

ing to Seidenberg's house, Be asked. Um to Oome up. On OR same 

time as he asked me and. I said. ‘Wello We willl go toge* 

4 When was it that evening 'that you were arrested that 

Greenblatt talked. about the bottle to Seidenberg? A That was 

Saturday night at Mr. Seidenberg's house. 

THE COURT: After his arrest? 

BY MR. MoCORMICK: 

After the arrest or before the arrest? A, 214at. was atthe 

moment when he was arrested When we 'WOAD* arlIt0 

BY .THE COURT: 

You ea* the detecttve 
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it. 

You had the money? A Yes. 

You knew it was money, didn't you? A Z did not .look, at 

Did you know it was money, A After it was taken I knew_ 

it was money. 

When you first took. it and put it in your pocket you did 

not know what it was? A X never looked at it* 

Did, you know what it was? A did not. 
0.. 

Did you have any idea of what it was  A No, not at all. 

You simply took something and put it in your pocket? 

A Yes 

As soon as the detectives came in the room, then Green-

blatt -said "I have come here to sell a bottle"? A Yee. 

And never before .not before the Paining. of the money? 

A: Be spoke to :him about business, about this bottle. 

• Re did'? A Yes. 

Why didn't you say that tell us now what was said 

about that bottle and when? A That was Saturday night. 

I% During what part of the interview you said you did 

all the tatteing and Greenblatt did rxot do any -- when did. Green"! 

blatt do this talking about the bottle? A Right after I was 

through he said 'Mow about this bottle  this patent cap. 

Q That was before the detectives came in? A, Yes 

Before you knew there were detectives there? AL Yes. 

He took it out of his pocket and showed it bow it was, bow that 
bottle cap works. 



112 

BY TEM COURT; 

Q, After the detectives came in he then took it Out again 

and said "I am here to talk about a bottle*? A Yes. 

so he said that twice? A Yes. 

Once before he was arrested and once after? A Yes. 

BY R. McCORMICK: 

What did he  say about the bottle? A He said *This is a 

patent, / am going to Improve" and Mr. Seidenberg has told him 

he wants to go in partnership with  this bottle patent  and he 

came Up to speak that over with Mr. Seidenberg. 

BY THZ COURT: 

CZ% 

When was the, partn rithip going to begin? A That. Ido 

not kno*., 

You knew Seidenberg was, a bankrupt, 

An involuntary bankrupt? A Yes. 

.Q, Had he been discharged yet? A No. 

You know something. about bankruptcy? 

a little. 

Wha 

Y. 

Tell us, you said you knew what it mean 

does mean A It means 

didn't you. A Yes. 

A I do understand 

cannot explain it 

ell us? A A 

Man goes into bankruptcy being he cannot come up with paying 

bills, bc., he is short of money to pay his bifle and people 

put him in bankruptcy. 

Q, While that is going on can he go into business in 'another 

ri 

11111111111111MIIM 
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place :A I don't knew. 

Start. right up? A I don't know. 

CI You don't know that he  is supposed to gtte. Up. all he has  

to the Court to be divided among his creditors? A X—dontt.knoW. 

4. You don't know that.; A No. 

Then you do not know much about bankruptcy? A No• I said 

I knew a little as fat as I can see it. 

You did not think it was a crime to withhold assets 

and did not know a man was supposed to give up all his property? 

A No 

And if he secreted any property, or sent it. to his 

brother-in—law, it was a crime you did not know that'? A No, 

MR. SPIELBERG: It is not the law that he is supposed 

to give up all his property. 

THE COURT: An except that which is exempt under the 

law. 33u.to that does not exempt merchandise. It does not 

-exempt solder olteAbor he has to give uup all his solder. 

2R. SPIELBERG: Yes. 

Tit COURT (to the witness) • You understood what I meant? 

TR7 wrawEss: Yes. 

MR. SPIELBERG:: You said. a 1,he had 

THE COURT: There are some things be is allowed to keep 

for his family use, but his merchandise, if a man iS being 

put in bankruptcy against his will, you understand it is. 

unlawful for him to send SOnle of his Tnerch.andise his solder, 



!kr' 

• if he is a Older .dealer, to Ms brotheitlawi instead or 

giving it all to the Court don't you know that is against 

• the law?. • 

.NR. SPIELBERG: /object to that eetion. There i no 
such proof in this case that he sent it reoeive 

was appointed, or after the bankruptcy, 

:THE COURT: Or in contemplationof bankruptcy. 

• 10. SPIEZBERG: There is .nothing unlawful sending stuff 

to h s:brother-,in-law and getting money for it, and 80101Mo' 

ing it over to the receiver, and this witness is not an ex.. 

•'pert on the.bankreuptcylaw. 

TEE COURT: I ask him if he knows, 

BY THE COURT: 

Q Do you know that?  A 'What is hat? 

(I Me you know that a bankrupts:mt.giye.1317. *Vesta**, hia. 

merchandise to the Court, to be divided among 418 creditors? 

A After he to g bankrupt,yes. 

And not while they are in the act of declaring him a 

ankrUpt4AIdntknow as mudb. as T. understand, a man can 

sell his goode until the moment h0 put into bankruptcy. 

MR. SPIELBERG: I object to thee+, questions and ask 

that both questions and answers DO stricken out. 

Motion denied, Except:UM, 

SPIELBERG: There is no erdoh thing tut an at or 4e*, 

claring him in bankruptcy. The evidence shows there WWI an 

Ufa: 



••involuntary petition, so there Could net. hays been saw 

templation in anybody a d, to genotia any ass* 

BY MR. -MCCORMICK: 

You knew that Seidenberg, was sending go011e that 1:44 

to him, to your employer? A Yes. 

Q And it vrasmemorandum in relation to that that you pU 

down in that  book? A Yes. 

RE-D/R3CT IMAMINATION BY MR. SPIELBERG: 

q, Did you  think -that-sending goods.):ey Seidenberg to Gruier 

was a orim 

Objected to Objection Olrerruled. 

A N 

q Did you ever go into bankruptcy youreetf, A No. 

Q How long have you been in this city? A Eight )mars. 

In the country/ A Eight years. 

Bight years in this country? A Yeti» 
ftsi 

Q. What save you been doing during those eight years? 

A Working straight along in this line of plumbers and tinsmiths" 

supplies, 

Q Where did you lose your fingers? A Before I started. in 

TBE COURT; It ia immaterial where he lost hie tOg* 
BY MR. SPIELBERG:. 

Tou were never arrested in your Wet A )7e. 

BY THE COURT 

Q !Thy did you write these things down here if you thought 



they were perfectly Proper transaOtionit A Being Mr. Selde*bezg 

asked me to, and. X did not understand hi** 

marked all these thing0 down 4114k- the little notioe-

Q Where .dAd you get the 114101mation, I received 

all that goods and the goods was -larked with Seidenberg's name 

on the cases. 

Q Then you received it did not write or make any memoroir 

andum of it a, all? A No. 

ct- You receive every day lots .of consignments/ A. YOSi.. 

q Did you make a memorandum of any one else? A X140.441hat. 

on my mind, 

q All the things you receive?.A 11Sis. 

$co that -as soon as he, about the 19th of April, told you 

to write, out all  the things of this kind, you knew. them? A. Yes. 

He did not tell you why he wanted them? A No. 

Q, And he wanted them in a book? A Yes. 

Q In this notice book? A Yes. 

Q Did not want it on a sheet of paper or a memorandumlAft. 

&MR. SPTELBERG: 

g, Do you know if lie said anything to your bon a1,ou the** 

goods? 

Objected. to. Overruled. 



YoUr proems:we did he SEi 

that T remember. 

You did not .hear Um 86.7 Wirt 

RUBIN GRE E NBLAT T, called an a witness in his 01173, 

behalf, being duly sworn and. examined, te4Wied as follows; 

(1205 Tinton Avenue, Bronx). 

.DIRECT EXAMINATION BY MR. SPIELBERG: 

Q 'pee if you can talk uup se that we can en hear u 

you a married man'? A No. 

q you are living up in the Bronx? A tee. 

And Koppelman lives Over in. Brooklyn? A:TeSi , 

Q You are not -related. to him? 

• THE COURT: The defendant Xoppe1ma is testiiied 

that. What is the use of repeating it. 

BY KR. SPIELBERG: 

You are not related. to Xoppelman? A No. 

THE COURT: I v4.. exolud.e those -questions es having begin 

already answered by the other witness. 

BY MR. SPIELBM. G: • 

the 19-ta day of April) 1913, did you work for Gruber? 

A Yes. 

Q 110Y long had you been work 

Two years. 

Q At *az acme place? A Yee,. 



How long do you know Seidenberg" ji Th same time. 

How long do you know the other brother-in-].aw, SChioss*!. 

man? A About seven years. 

Now, coming down to two days before the 19th der of 

April, how did you happen to be in front of Seidenberg's place, 

tell me what made you go there? A Well, Mr. Seidenberg came in 

the night before and saw me and Koppelman there and be said. 

a couple of nights ago he said "Listen, boys want to speak 

to you some business,and we did. not get a chance during this 

time to go to him, and so on Thursday night I said "Sam, are you 

going to Seid.enberg's to-night " and he said *Well, we will take 

ride down" and from Gruber' s place we took- the B1 • and went 

down right near Seidenbergta residence, and we met Seidenberg 

downstairs. 

Did you have a talk with him, did you have a conversation 

with him? A We had a little 'conversation with him. 

Tell just what he said. and what you said as near as you 

can remember? A He said "Boys, I would like to speak to you, and. 

I think you know a whole lot about my affairs, and T would like 

you to tell me a few things that you know. So I started to tell 

him a few words. 

That did you tell him? A.I sgtid "Well Mr. Seidenberg, 
we know 

. you know about this solder that came into new= n Gruber, and 

we know about solder coppers from M. T. Hungerk`ord, and we also 

know about the galvanized iron, and being we spoke to Seidenberg 

-.4 



U9 
• Cohen passed by -- on the corner of121st street. I. 

BY TgE COURT: 

q 'What avenue? A That was on 3rd avenue on Park avenue 

and be said !Well' boys, I don't think it is necesary for you to 

stay here, because Cohen is coming. I have great troubles with 

Cohen now. You know after keeping him eleven years be demands 

$5,000. of me now, and of course I offered him less, $2500,, and 

T don't think be will take it, / think I will Make it for three 

thousand and as-soon as Cohen came over he said !Boys come, 
4 

X will see you some other Unto d we left: Cohen came over 

there and we left. We said "Hello to Cohen and we vent away. 

BY MR. SPIELBERG: 

Xlid you ask Seidenberg for 6 O. that evening? A. No. 

4 'Did you tell Seidenlaerg that evening that unless he gave 

you $600. you would go to the police or to the creditors or to 

the receiVer/ A. No, never did. 

. Did you threaten hini in any  way at al A No, not. at all. 

q Now, Aid you see Seidenberg on Priday A T did At Gruber'S 

place, 665 Second Avenue. 

Ct At GrUber's place? A Yes,c 

Did. you have a tali with hist A Be only came in, It 

was at 6 (Polo* I had to go out, ha said Rubin" and. 

10ft. 

q Thursday night did you :make an appointment 10 o back. to 

Seidenb r- home on S,F,turday night! A No. 
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Did you see Seidenberg on Saturday? A / did. 

Were you with Koppelman at the time? A No, sir. 

Did Seidenberg talk to You? A Ile did,. 

What did h. say to you? A First he stood about ten or 

fifteen minutes in the front of the store and then 

BY THE COURT: 

You mean in the- front of Gruber's store? A Yes. Then be 

came over to me and he o aid *Hello, Rubin„ what are you doing, 

working hard?* I sail "I. am working. He said *11 biz, don't 

forget I iiiTnt to see you to-night So is Sam coming. up to...night*. 

I said "What about?* He said will talk to you there. Come 

with Sam together.* 

Is that all be  said? A That was all he said. 

Sure of that? A *I want to speak to you very important 

said *What about:* He said "I will speak to you to n41, ht.* 

He did not tell you what it was about? A No, did not 

tell me nothing about it. 

BY MR. SPIELBERG: 

Were there other people working in the, place? A There 

were some people working, but were not present when Seidenberg 

spoke to me. 

J:t Did you go to his place that night? 

BY THE COURT: 

This was between you and Seidenberg? A Yes. 

That was all he said? A- A371 he said, 



Sure of that, A Very important I should not fail te 

-tome. I should not oomLlater than 7 0 clock 

Q He would not tell you why he wanted to 80* yOn n 
said it is very important. 

You asked him why he wanted to see you? A, Yes, he said. 

'CIt is very important,and so is Sam coming°  and when SeidenberF 

left, Sam came to me and he said •"Rubin, ith.g.k. 414 he ton 3rou 

"He wanted to see me and you -night, very important* and T 

think we will take a vide dOWA to-night" we were only working 

till 5 o'clock. 

Of JUR SPIELBER 

Q Did rou-go.up tha t night? A We went Saturftr.night. 

Q •Before you wont there before that Thursday that you had. 

seen him, did you have some talk with Seidenberg in reference 

to some patent article that you had? A Yes, 

It Tell us that conversation? 

THE COURT When was this he wild that was evsithirig 

that was said. 

MR SPIYLBERG: That was before that time. 

THE TNES : About three weeks before. Seidenberg 

tame in and said "Hello, B.010  I here you are making' 

• atent for a bottle cap, why don't you sholime that. I aa 

wiquainted with Jacob Ruppert, if X go up there I think 

t will do business: I said "All right, Mr. Seidenberg, 

• and I took • out .of nicr pocket a evorib3.. 09. He looked and 



said vir ry geed idea. .r think I. will inlest a ouian4H4 

• lars, oan You manufacture that?*.X said "Cez'tain2y. V. 

can order dies and &maohine for it, mad mwiutature them, 

and we can sell them at the same Price as they sell plain 

.caps." He said "Well, I think I will speak to you about it 

some o ther time 

.'BY MR. SPIELBEll 

C/ That Waa before he went into batkrupt A Yes, -before 

went into bankruptcy. 

Three weeks before? A About three. Weeks nOt 012A0t 

Perhaps two? A Two or three weeks before. It -,00144.10 

remember exactly. 

ct On that Saturday evening when you came up to .hi.S./t0 

tell me exactly what happened, as nearly as you roans aU the. 

conversation? Acame there about seven: or half •past 

Vs came over to Seidenberg's residence, and Seidenberg 3MOked 

through the window and _made with his finger *One up. To did not 

hear him, but, only made this :With his finger,.02.14,1* Wow- up an 

the door was open. lie took us in. the parlor and he lit a axial' 

gas sitting down by us. Seidenberg said it dpifni 824 ire 

took two chairs, and so wa he sitting, de= and he said '14211 

boys I want to speak to you a few words. atdoyoukruiwabot 

my business." :The first question was hsve yoiz go 
books." He said *yes d he took out tit book gae it. 

to Seidenberg.. 



did.. 

.sprxzwx. 4 

or•-••-r-Tv. t--

Did-you- --alter -have -this book in yoUr.possessien, A No  

Ce.n you write lInglish? A I could a little*. 

Did. yoU write a single line in this book? A We. 

Q Did you have it that evening in your hand? A 1101 sire 

Q Did you take it out of your raineoe.t A NO., sir,. I nsv.r 

Did. yo read out of the. book to fieldenbe lot a 

1010 road', A Yust a few items. 

Mc read them? A Sam Koppel/Ilan, 

Q He held the book in his hand at the tins" A Yes 

then Seidenberg .said 'NT have got enough "1. "New boys5, be said,-

"You kriovr that goods cams in to Gruber a couple of days before 

We said. -"We know all that. He said "Thu know aU I. 

want you to do for me is. one favor .in ease I xent into bankruptev4 

made about $85 006-• and I could make more if SchlOssman'bad. 

not stopped me with a eaLri o f Aron and some  brass 'fittings** 

said "We don't know* and then he said *In ease this thing here —

I don't tliink it will ever come to court, but all I went from 

yOu boys, in eeee thie comes to court will.you deny all tb.at 

SehlosErman will testify that the goods come in to GrOar601 I said 

"No, sir, Mr. Seidenberg, in case it Comes to 0ourt We wjll have 
otx 

to -tell the truth, because 7 work there* end I remeMbeted- myself 

when Gruber came to me and said 'Rubin, there is twenty oases of 

solder on the floor, I want you. to put fr***,111 the back and put 



tin on top of th tt  and I obeyed Gruber orders, and.. did ào, 

so they would not be seen.-____Always,solder used to stay in front 

and. he told me to put it in the back, and put tin on too,. and so 

I did. I saidwifr. Gruber, what is the .use of taking solder in• 

the back, and you will have to keep"—

ThE'OOMIT: Never mind that tell us what happened in 

the room that night? 

A That was about all that happened. 

BY THE COURT: 

A Didn't you get anything from Seidenberg? 'A Yes sir,then-' 

Tell us. about that? 

BY In, SPIMBFR. G; 

Did you ask Seidenberg for money., A r did n t. 

, Did you say to him that $600. was not enough, it was, 

Worth a thousand,- A Not a word mentioned about it, 

Did. Xoppelman make any such statement? A NO* 

Did you Say to him "I have 'got enough in this little 

book holding it up in your  hand? A I never had the book in my, 

hand.' 

• Ob e ted_tO , Objeotion.overruled. 

Did you hold. up the little book in your hand and say "I 

have enough in this book to send you to jail"? A.I never had 

the took in my hand. 

BY THE COURT: -

.Did you say that,yes or no? ANo. 



the creditors and tell theia all about it? 

Did you say you were going to go to the orodi 

cu got money? A I did not. 

9 Did you  charge Seidenberg with. any 

Iato 

'DO you know if. you did or not 

*rim . . 

T did n t tellhjm1 not a vord about it. 

Tell me just how this money came tO pulsed eVez,• t 

you? 

over. 

BY MR SPIE1BER 

9 Did you have a roll of bills or something supposed to be.. 

a roll of bills? A After this conversation Seidenberg Oams 

and put his hand.in his pocket and took out one roll of 

a rubber .bind around it  

THE COURT: Let us have the Øxhibit1 Show i..t 

THE COURT: 

Is that vthat he took out? A That was what he tot* 

and. then from another pocket he had two r011.to and.. there was 

a rubber band, around. them. 

i'ou knew what it was he took -out.? A'go took out two 
bundles. 

id you charge that he °omitted tt cr 

THE• COURT: He said noth ng about any money 'being p1.05 



126 

4 You sem   ill take it out A I saw on the. edge of that 

rolled up bundle. 

Q Did you see it was money? 

BY THE .COURT: 

Q That was it he took out? A I thj.rzk I oould tell it was 

money, but it was rolled up, just the edge. 

IN MR. SPIELBERG: 

Q It looked like money to you? A No only had it like that—! 

saw the  roll in: his hand. 

BY THE COURT: 

Q "What did you think it was? A May be ft was money. I was 

f guring 

You knew it was money? A Not exactly, because he had it 

like this, 

BY MR SPIELBERG: 

You thought it was money? A Yes, I think I did know it 

was monoY. 

BY TT  E COURT: 

Be gave it to you? A rst to Koppelmwa. 

BY MR. SPINIXERG: 

"%That did he say before he gave it to KopPelman? A ne 

said "Here Koppelmant here is for you, beat it. I exPect' coic-

pony here,. and then he gave to me and I did not get a chance 

to get hold of that roll, it dropped down on the floor; and two 

deteotiver 08111" nut froth the. next room and. said °You ars arrested* 

(73



• • n iimmompamili 

Z2? 

and we did not. say a word and went down. 

BY MR. SPIELBERG: 

ct Did. you take a bob tie out of your pocket? A Yes, sir, 

forgot to mention that, I took before I spoke to Seidenberg 

about a cap said .eidenberg, how about investing money .in 

this cape" Ifs said "Well, t think it would be A very good idea* 

and. then Sam Otarted to read the book, and we stopped conversa 

tion about the ca pil a.nd as coon as the detectives Came out, then 

they had. me arrested and I took out the 'bottle and I said. 

tryintr., to pe ak to him about the cap, That was the words I 

said . 

BY MR, SPIELBE.RO: 

q "I was trying to speak to him about a. cap 0? About a 

movable cap, Mr. Cohen opened. the door and run in  and be 

"I heard the conversation, boys0 and we walked. out. On the way 

down Cohen came over to me and he said --

BY TILE COURT: 

Q Cohen or Seidenberg? A Cohen, and Seidenberg was also 

With him and. he said "Listen, boys, don't think we are looking 

for you. We don't want you, 411 we want is Schlossmen, we wan 

Scb.lossman. He put me in bankruptcy. If not for Schlossman I 

would get about four or five thousand dollars more goods. "Y u 

know he stopped me a oar of iron, and did. me a lot of bar*, and 

all I want you - I take you to the station house 126th streets 

and he said all I want from you if they ask YOu who sent'you up" 

Si 



say Schloss:man Sent you UPI.-- and We aurb Imo! law 

about it "that Schlossmaxi told. Us to Come  up tc  

"I will not say Schloesma.n sent.me up. r.neiter ow 00 Gs 

for a long time and we only came .up here that you called iste on 

Saturday,- you were in Gruber's store and told.me..*0 be up, and 

that was .the only reason made me oome up here, 

BY HR. SPTELBERG: 

Were you ever convicted in your lift of any rlue 

A Never. 

Never arrested in your life? A- NO.ii 

Did you on Thursday evening or Saturday, use the ewe 

f5i011 *Chance knocks at each man's door once" did you everuse -

that expression? A Never, even don't know now at is the mean-' 

jug of that. I never used it. 

CROSS EXAMINATION BY MR. McCORMIOK: 

Didn't you say that night up at the complainant s house, 

that Saturday n ght "Novro we come up hire to Pottle this arrair*--

didn't you say that? A I did not. 

•4 "And this thing can be done for $6OO.rA X did net. 

Did mit:Seidenberg say to 70u "What lialre you got ? A ire 

you had that book with you? A X did net. 

Koppelmanl you say, had it? 4, KOPpebtan had the. leek* 

Didn't•  you say "I have -a book her* Wi * at lit 

tutd. 'Acme 0)1°1201 .tref5 s book to send you 



notl.becaUce I did. not.ba e the bock. 

ør THE COURT: 
.Q, How -many people were in that room?, A If and' 

and Seidenberg. 

So anything that was said. there must have been cal 

Seidenberg or by you or by ioppelman? A That was the only people 

•that was there with the exception .of the detectives in the back. 

Q, They came in later, you did not know they were there. 

A No, Idid. not. 

• g. You were very much surprised when they came in? it.That 

iø rIght, I never expected Seidenberg would.  play a trick on me 

like that, to have somebody in the house. 

_Q, Cohen was in another room? A-He was not in he room, 

was out in .the hall. 

He came in after the policemen? A After the policemen 

he opened the door and he said. heard :the conVereatiOn.-

Br ilk. MoCOPRICK: 

Q, Tell us just how this money was given to yoyt and  Op 

. man? A Seidenberg came over and said *33ois now here ie 

he had. two rolls, took them out from his pocket and ,ittelds eret 

roppelman, beat it, I _expect some companyhere," and beThre Z 

had a chance to get the money it fell On the tloOr,and the 

• teotives came out. 

Q You took the money from bliel? A Ird dr0 

floor 

Itt 



Didn't it touch your hand? A :1-41Arktt get 111.ehaneeto' 

et hail of it. It fell on theifloor and .they.:p4oke4 it up. 

BY THE COURT: 

Q, show US how it fell On -the floor? 

BY MR. MaCORMICIC: 

Q How did you take it from him? 

BY THE COURT: 

Show us how you took it? A He come Ovel-X- aud „VI 

beat it d then came to -me4; 

What did you do? A I did not get hold of it, it fell 

on the floor. I don't think I had It in raY b4roto, 

.4. .The detectives cake in too quick? A They cie in too 

quick and may be •I would- take it if :they would not run in to 

. quick. I did not get hold of it, and it fell on the floor. 

4 Why didn't you take it.when the deteotilreO. ;tank 

was all right to take it, what difference. .414 it make:10.4thor 

they were there or not? A / didn't know whether he Was giving me 

any money. 

What difference did it make .whether the d.eteotiye5 were 

there .or not? A I did not know they were detiettree 

Q What difference did it make whether anybody -was thene * 

not and saw you take the money, it it wa all • I 
A T couldn't understand that quest 071+ 

Why did you Vol) it on the flOOr, 900detee 

tives came in you said if the detectives pj nit e.ome in 



quick you would. have taken the money? A May be I von114, 

it. 

Q You said you Were about- to teke--it-,--sul 

your hand. and. dropped it? A He did not palls ft far enough so 

could get bold of it. 

Q You saw him give the money to ICOppelmalll A A roll, t di 

not know what it was. 

Q Didn't you know what it was/ A Only looked. at At and it 

.was .a roll. -

Q Did you know what was in 131 A I did not know exactly, 

but I think it was Money: 

YOU thought it was money? A Yes -6. 

Q You were willing to take it? A I did not know if it 'via 

money or not. 

q He Aid not force you to take It? A Jo, he gore 

and I did. not get a chance to  take it and. It to)4. on the tloor. 
rt: 

• You said a minute ago that youIwould have taken it it tlz 

detedtives had not come in, do you want to withdraw that? A Ire 

did : not pass the money far enough, 

q You were not willing t -take,Atli A, May o if nobody had. 

come out,may be I would take the money*. 

Q at difference did. it make w]zeth**' auyboiy was there ox 

t  I ask you? A 1 donit_kuwo the d 

• q You did not care if anybody law you .4; 

make any dteferenoe 4o You whether 9113:body siviryintAgaip It 



giktoter Eximrwrotn 
Before the detectives came in everything was quiet 

twee the three of you? A Yes  everything was quiet. 

Q. Suddenly the portieres were cast aside, and two tom' 

ed out"- AYes, and I got frightened and. the money fell on the 

floor. 

Q Two men jumped .n.?A Yes, 

Q, Did. not walk in and knock at the door Witt?' 

Q Tore the portieres aside? A Y'e•eir, and then =in -

and I got frightened and the money fel). 

Q Somebody said You are under arreS 

Q The money fell n the floor? A Yes. 

Q You may *ire dropped it for all you know? A Yes' I may 

have dropped it:' 

Q In the excitement of the moment? A Yes. 

You were excited? A I was very excited seeing them jp 

BY THE COURT: 

Q Did. not Seidenberg say to yOu Z imo II are a poor 

honest young man, I want to help you Ong,' ANotIC WO 

Q Did not hear him say that? A No. 

Not even to Koppelman? A Not even to Koppelman. 



t 

1 

BY TIR. 'ROOM/MK: 

(4 Didn't you have the money in your znd and try to put it 

• in Koppelmansfa pockets? A No. 

Q After the officer 0 ELM in? A As soon as- tba offiaer 

came in 

Q You heard the itficen3 swear to t4t1 A soo 

they: came in they picked up the money from thi Mot ant said 

we know your soheme you were trying to put it in $O OOkit 

and I said_ "No, sir. 

33Y THE COURT: 

They said you were trying to put it in pocket? 

A *You are a smart fellow, you are trying to pnt it in Sant 

pocket." 

Did. they se3r Sam, .did they know Stun first *,osree A Ho, 

erou were trying.to put it in this fellow's 

This fellow meant Sam? A There WaS 00 ether one 

and. Sam Koppelman. 

BY IA. McCORMICK: 

Q When you were going out of there, did you sea Koppelmsz 

put Ms hand in his pocket and take out the r031..  the Mi of 

bills, and hand it to Officer Deiehly A, Yee, sir. 

14, s hed hie money in his pocket? A Ye*. 

rr THE COURT: 

Q, 7There did this conversation with 040ain tido Plao. about 

Sohlosaman? A Th orner of ...e4x Avoinue between 1 st *nd 3.22st. 

; 



4 Who was present?. A Bern reppelieell, iteitifIth* 

two detectives and Rubin Greenblatt,. That ws the OA 

that -was there. 

Q What did. he -want you to tell about 0c).4.00sman ft- said. 

"Now listen"—

Did. he tell you what he wanted you to  tell? 0E4 

What did he say? A He said "Now- listen. boys) we 010 

want you all we wan is. that B hlossman. Re pa em top-

ped me a car of iron. 

You said. Cohen' told you this? A Both spoke ups 

Tell us what Cohen tlad.? A Cohen said. *S0140ssinan made 110 

stop a oar of galvanized iron and-on account of him Xdid not 

get four or five thousand dollars worth of goods.". 

Q •Cohen did. not get them? A Seidenberg dtd...not get 

I ask you what did. Cohen say? A Cohen spoke 

Seidenberg. 

Q What did, he want you to say about 8, Osman, 4id. be 

tell you? A Yedi that Schlossman sent woo It oun02 

to court we should say Schlossman sera US up 

Q You had not done anything wrong in tJe VOOM? A SO AO 

trig wrong.. 

Then what harm was it for S 4,00plan io 44  yen i2 

there? A He said we should go to work and say Sob1oicnt us 



4 You did not do any wrong going up there'? A o as. I sari 

look into it. 

Q, Why should he tell you to say -Sch./ smart eent you up 

there? A That was what he told me.. That is what! explained 

that I should say Sohlossman sent me up: 

4 Sent you up where? A To his house. 

-4 This was .the time when you were arrested? A Test and I, 

said "T. will  never mention the word never saw Schlessraan for 

about eight -months and he did. not send me, I only oame up here 

be-;ause you called us and that was why I came up. 

Iff MR. SPIELBERG; 

Ockaossman as matter of fact, did. not send you there/ 

q, He did not know you were going,up there A He did no 

lila COURT: He said. he did not send him. 

THE wITNESTT: He did not send me, and I did not se. 

Bahia soman, 

Br TIP3 5TH JUROR: 

Did you speak nglisb. the whole night,or Jewish? A I 

only spoke a few words. 

In English or Tewish? A Psnglish. 

When you talked with Seidenberg, 'was it in MInglish or 

Jewish? A The little talk we had. was 

On Saturday night? 

THE COURT: In .the roan or on the erne 
TRY1 ITTWESS: In the room . 

1 

T.17:11-111 
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5T11 MGR! 

Q In the rooms in the house? A The few words we. said were 

said. in gnglish. 

BEN.TAMIN GRUB E R, called as a witness in behalf of 

the defenses being duly sworn and examined teistified a 

follows: 

(Residence 33 Beekman Place 

DIRECT V.ANINATION BY MR. SPIELBMG: 

What is your business? A Tinsmiths! supplies. 

Q, That is you supply plumbers with their materials is that 

right? A Yes. 

Q, In In the month of Aprils 1913, were you in the same busii. 

nose as your brother-in-law Seidenberg? A Yes. 

Q He was a tinsmith 'supply man also - he dealt in tin-

smiths supplies? A, Yes. 

Both of you were buying from the same people, from the 

big iron and tin factories? A Thera is many. .r don't know if 

he bought from the same people, but he bought. 

Q,- Did you ever buy any stuff from him during the years y 

have been in 'business? A Yes. 

Q But you bought stuff the last two months he was busis. 

nests? 

Objected to as immaterial. Overruled. 

• THE COURT; / have told counsel that it makes no differ-
A 

once whether Seidenberg was a criminal or no's, whether, be 
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was guilty of a crime or not. 

tato SP 'But if. he was he might 00 

n a predicament in order to cave blanOelf* 

THE COTtRT: That may be eoneideVed* 

MR. .SPIELBERG W@ nee every day men plead guilty an 

talk about. somebody ilee, in order to get out  

THE COURT: Yee. 

BY iat. SPIEIIER 

Q, Do you know Sam Koppelman A T. 

Q.Hew long have you known him? A, 1011 About four or five 

years. 

Q Do you know other people who. know 331m1 buoineso people 

.who know him? A There is many people that know him. 

Do you know what his reputation is for honesty, do you 

know his reputation? A I know he worked for me. 

Q. He worked for you? •A Yee, 

THE COURT: .Is not this the man he worked for he salt 

he worked. for him for seven years didn t he? 

.1TR. SPIELPaRG; No. 

THE WITIMSS: Te worked for me once. 

BY TH3 COURT: 

Where was Your place, of buoineee? A In the same Place 

where I sm. now, 665 Second. Avenue. 

Koppelman worked for you? A Yee, 

Br MR. SPIELBERG:. 
•4 Did he work for you at the time your brother., n law went 



kat° bankrUptoy?. 

BY THE' 
cOURT•

 

.1 
Q How long did he Work for you? A He worked for me once X 

think seven or eight months, and then he came back and worked for 

Me I think about a year and a 'half or, two /ears. 

THE COURT: I think. he said hiMself he worked for ieven 

years. 

THE WITNESS: .That was Greenblatt. 

BY R. SPIELBERG: 

Q Did Greenblatt work for you? A Yes* 

Q How long? A In all 

Q About? ;A About five years or 8.1.7 years  X don't remember 

exactly 

How did you find Greenblatt, honest or dishonest? A As 

long as he worked he was honest* 

Q How did you find Koppelman? A I found him honest. 

Q, .Did you talk to other people about Koppelmanp to other -

employes or other business people? A r heard nothing against; 

.B'y OOtTRT: 

Did you ever hear anything bad about hint?- A. 1 414 not. 

Q You heard good things about him? A I did not hoar good 

or did not hear bad... 

BY IIR. SPIELBERG: 

Q You trusted Koppekaan with your .btisin000 



BY MR. SPIELBERG: 

q You found him all right? A YeM, -X tom& nog 

Ice was in your employ until -th dar hwast arrested" 

No aro s examination). 

MAX •IC 

feraith .1:foing. duly sworn and. eiCarai 

(Residence .819 TrAni 

DIRECT ZXAMINATION BY MR. SP 

q What is your business? A Bookkeeper. 

q. Who do you work for? A 'Benjamin Gruber. 

Row long have you been working for Gruber? A Almost 

, years. 

4 

4 

You are the Only bookkeeper he ba 7 A 1084 

Did Gruber buy any merchandiee from Seidenberg prior to 

the 19th day of April? 

Objected to. 

THE COURT: xcludedas niiater1ai. Exception, 

Q Did you hear any oonVersation between Seidenberg an 

Gruber? 

Objected to. 

q In reference to these two defendants? A 
denberg and- Gruber, no. 



• 

•E^7,,,r; 

Metween Seidenberg and yourself/ A Yea, 

A Did Seidenberg talk to you about it? A Yee* 

(), That did he say about it/ A He said that, after the 

were arrested. that waB he said if these two 'boys would 
le 

that his brother-in-law Schlossman., the man that sent them 

there, that these boys could go free. 

BY ME COURT: 

Did you know what he meant by that, •sent them up there 

A Yes, I did. 

BY MR, SPIELMG: 

Tdd he tell you what he had against Schlocoman 

Objected to as immaterial. Excluded Exception. 

MR. SPIELBERG. It is leading up to the entire thing, 

• bbY he wanted to get Schlosmaan. 

TEE COURT: No. 

MR. SPIELBERG: What harn Schloesmanhals 41.0no 

• corroborates the testimony Of my clients. 

TM COURT: I your clients did not do ixorlatOg wrong 

there  it was not wrong for Sobloseman to44414"tatat14) 

question is what they did in that room. 

S IELWAG: That is not the point, 

THE COURT: That is the point according to  rain in 

this case 

BY I, SPULTAIDC+4 

Did.Seidenberg Day to you 
ate ii 
t: 

a7 



Objected to as immaterial. Overruled 

.A1 Give me_the entire conversation 

A Seidenberg came intO my office and be said now. 

ci How long after the  arrest was that A Several days 'about 

' three or four days, and he said. qtow X bay* got theee.. 

want them. If they say. Sobloesanan is the one 

to my house, they can go free and X will send SablOS 

he 'belongs,* 

BY MR. SPIKEJERG; 

Q That. else did he say? A He claimed •Sehlossman stopped 

oar of sheet Ironfrom him which he was -supposed to get prior 

his failure. 

4.7-rom whom, did. he say? A Prom a certain mill. 

Did he mention the name of the mill? A }To he did not 

in that way, he can get Sohlossraan. 

4, Louder? A By arresting these boys, if he can get them.. 

o say* Schlossman sent them up to his house, he can have SohloSs. 

man arrested .on the charge that they were arrested for  

Q Before. these boys were arrested., did you see Seidenber 

n your shop/ A. Yes. 

Q How often did he come there? A Several times a day some 

times and pretty near every day. 

Q. And talked to Gruber? A:Yes. 

ct Did you see any merchandise come to your place billed to 

Seidenberg and delivered to your place? 



Objected to as immaterial, BxclUded• Extteptien 

Did you see Seidenberg there on he Saturday upon wh.ie3ft 

those two men were arrested? A Yes.t: 

What time of the day did you Wee hiatt A am not

tie about the time must have been.betvisen :12. iforid 

mistaken. 

Difi you hear Seidenberg talk with ICOpp02Mani, A IN 

4 Whereabouts was he talkup? 4.1tight in 

tic s1 

Where your desk is? A I wa 

What did he say? A Ile said 

to-night" 

Q What did Koppelman say? A Be sad. "Yesw I 'will 

BY THE OMIT: 

That was all you heard? A Tea. 

BY 1R SPIELXERG: 

Was Greenblatt there at that time? A He wa in the rear 

of the store, 

cross...examination 

B B XAMIN SAMUEL S, called as a witness in behalf of 
• 

the defense , being dulysworn• and examined testified as 

'follows 

894 Beak Strs t, Bronx 



14$ 

DIRECT EXAMTN'ATION BY MR, STIBLIERG: 

What is your business? A I am ,.a druggist. 

9 Where? A I am at 173rd street and. Roe Avenue, 

Which one. of the two defendants do you know? A 1 know. 

Rubin Greenblatt. 

.How lonr, 3aa7e you known him? A About four years, 

9 Do you know other people who know him do you know 

people who know him? A I know Mr. 

33Y TER COURT.: 

You know other people who . know Yee. 

BY tR. PIEIMER 

_Do you know what is rep. ute.tion is as to honesty*? A! 

certainly do. 

4 ,4 what ts it A. Very bones good. irt chara.cter. 

You knowhim personally? A Yes. 

Re is an honest man. A An honest men yes. 

(No cross-examination). 

MARCUS SC R to 0 S S M A N called as a witness in be.. 

half of the defense being duly sworn and., examined, testi* 

fled, as follows: 

(Residence 208 East 34th street) 

DIRECT EXAMINATION BY UL SPIBIBERG: 

*hat is your business, A Selling pluabers materials. 

The same kind of business Gruber is in? A About the same. 

And the same as 8eidenberg9 A Yes. 



.-:1 

Z -the month .° A 1 19151 were you on good, terzciet With. 

Seidenb rg? A 1.fo. 

Q Do :you know Mr. Koppolman? A Yet. X know him. 

.How long have you known him? A About flits or tix ears. 

4 Do you know other people who know him? A .Other people 'whO 

know him? 

Yes? 4 I suppose - Gruber knows him  and . other people. 

• BY Tiig COMM 

You know other people .who know th9 A Yes. 

BY MP.•521.77:MG1, 

Q Did. he ever work for you? A He worked, for me lateay 

BY TTIE COURT.: • 

Did he- Work for you or: tiOt? 

BY MR,. SPI,ELBERG: 

How long? A 'About a, couple of months.. 

Hot did. you find, him,honest. or dishonest? A I found him 

honest. 

. 4 '.D0 you know what his reputation is among the peOple who 

know him? A.I don't understand you. 

Do youknow what his reputation ist A His 'reputation is 

good.: 

Do y u know -Greenblatt?_ A Yes. 

Did he work for you? A He did not. 

Do you know what his reputation is? A Yese 

What le' it? A Honest. 



.P.••••••• 

Honest man A Honest man. 

Do you know other people who know him? A Yes. 

• Q How long do you know Greenblatt? A About eight years. 

BY THE 001YRT: 

You never told either of them to. do anything vivo 

They did not go up and get any money for you? A NO.. 

4.- You never told them to 'go up and get any ;Omer front 

Seidenberg? A No. 

o cross examination)* 

HAWS I. ERNE R, called as a witneee in behalf - of 

the defense, being duly sworn and lionized- teStified as, 

follows: 

(2114 Atlantic Avenue, Brooklyn 

DIRECT EXAMINAT/ON BY MR. SPIELBERG: 

What is your business? A Xeweler. 

Shoemaker? A Xeweler. 

Do you know Samuel Koppelman? A Yes. - 

How 'long have you known him A About Six years, 

Where do you live? A Atlantic Avenue, Broo 

Do you live in the same neighborhood that be lives in? 

A It •is very near. 

Do you know other people wh knOw him? A There s lots 

of people that know him. 

Do you know what his reputation is tar honesty? A Ve 

fin 

.4 

it, 

21!R c 



TIDE 

itie reputation ifl good?. A Prot 

BY KR SPIEL37410.; 

Q Do you know Seidenberg* the complainan 

You don't know him? A I never met. WO. 

E COURT: Where is Sti..d.enberto, 

The coraplaini witns toidenberes taii n6 

aour 

BY--sin-c01111T: 

4 Do you know him? A No. r know the otherX0 1 

BY rill COURT: 

Ifnaleh other fellow? A Greenblatt. 

BY MR. SPIMIER • 

Q You know Greenblatt? A Yes* 

Q, How long do you know him? A About the :SEme. 

Do you know other people whe know Mx? A Teeik 

you know what his reputation is for decenc3r an 

t A The ORMO as the other* pretty good. reputation* 

(ITo eroes•exOuination). 

BERNARD. APT  called as wittesS in behaltO 

tire defense being duly sworn an ad testified aft 

Reeidence 23.6 East 67th s roe 

pv.olcm EXAMINATION BY MR. SPIELBERG 

What le your "busizterle? A Oerling Pionbirig *ate 



•or whom? A Per myself. 

Do you know Mr. X ppelma A Yes I know Xim, 

Q Do you know Mr. Greenblatt? A Yes I do. 

Q, Row long do .you know both of them? A know them for the 

last six years. 

q What was Samuel Koppel:flan doing the last six years A 110 

was once employedfor Mr* Ruby, 

4 DO you know other people who know him? 

BY lag COURT: 

q, You have known him for sL years? A Yes. 

BY MR. SPIELBERG, 

Do you know other people who know these two men? A Susi-

noes men, yes, I know them 

4 Do you know what the reputation of Xoppelman ts A I know 

him to be honest. 

Do you know what his reputation is, what other people 

•eay of him? A That he is honest. 

witat do they say about Greenblatt —do you know his 

reputation? A Yes. 

BY THE COURr; 

4 Is it good or bad? A To be honest, ,yes, just the same, 

They are both men of good repute? A Yes. 

(No- cross...examination). 

if AZ R `4.1 B B Go, called as a witness :a behalf of 

j 
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the. defense being duly sworn and examined, testified as 

follows: 

(Residence 309 East '120th street)._ 

DIRECT EXAMINATION BY MR. SPIELBERG: 

What is your business? A Plumbing supplies. 

Do you know Mr. Xoppelm A Yes. 

9, Do you know Rubin Greenblat , A Yes. 

Do you know J'acob Seidenberg? A Yes. 

4 Are you related to Seidenberg? A Yes. 

9, Brother-in-law" A Yes. 

In the same line of business with, hi A Yes. 

You are on friendly terms with Seidenberg? A Yes. 

You have been talking to him right _along? A Yes. 

THE COURT: What difference does that make? 

MR, SPIELBERG; r want to show he is a friend of 

Seidenberg,s, and comes to help these boys out. 

THE COURT: He cokes to testify to their good character. 

SY MR. SPIELEE'RG: 

Q Do you know other people who know Sam Xoppe3man? A Yee. 

Did you discuss their reputation with other people?A Yes. 

Q, Did you discuss it with your own brother-in-law, Seiden-

'berg? A That I cannot remember, if I discussed that. 

Q. But you discussed it with other people in the same line 

of business -- what is Sm Xoppelmant s reputation for honesty 

and decency? A Very goo • 



V ry good reputation? A Yee. 

DO you know people who know Greenblatt? A Yes. 

Did you discuss his reputation with other people? A Y 

What is his reputation for .honesty and straightforward.. 

ness? A Very good. 

(No °roe si.exsoination 

HERMAN ST ER IT, called as a witness in behalf of the 

defense, being duly sworn and examined, testified as followtt: 

(Residence 546 Virst Avenue) 4 it-

DIRECT EXAMINATION Mr MR. SPIELBERG: 

mult is your 'business? A Harness business. 

Harness maker? A Yes. 

q, Do you know Sam Koppelman? A Ths. 

tz Do you know Greenblatt? A Yes. 

Q Do you know Seidenberg, the complaining witness? A Yes. 

Do you know other people who know Xc:ippelman? A Yes. 

q Do you know any people who know Greenblatt? A Yes. 

_.Do you know what their reputation is for honesty? A Yes. 

Q What is, their reputation, good or bad?  A All right. 

Used to come and buy stuff, and were honest. 

BY THE COURT: 

Q They had good reputations A Yes, 

Q, You trusted them? A Yes. 

; 
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II B. Ir.: AMIN GLASSE R, ailed as a witness in behalf 

of the defense  being duly MVO= and. examined, testified. aS. 

• follows : 

(Residence 146 St Ann's Avenue- Bronx 

DIRECT VAMINATTON BY MR SPIELBERG: 

What is your business? A Painters' supplies. 

Do you know Mr. Koppeima ? A Yes. 

Do you know other people who know him? A Yes. 

Da Yon know what his reputation is for truthfulness and 

honesty?  A T. know Mr. Hoppelman since 

Do you .know what his reputation is? A Virtat class repw. 

tation; I never heard anything about him, and I know him as a 

good honest character. 

BY MR. SPIELBERG; 

Q How long do you know him? A Since he landed here the 

night that he landed here I did. see him. 

You have known him all the time he has been here" A Yes, 

always, at home and always a good character. -

4. Do you know Greenblatt.? A Yes. 

BY THE COURT: 

Do you know what his reputation is. A Yes, fine. 

Pine Itputation? A Yes. 

(No cross xamination 

TULIUS PORSYTE,called as witneee An behalf..Of. 

the defense, being duly sworn and examined.,.  testified : as  



• follows:• 

(Residence 11 Rutgers Place 

DIRECT EXAMINATION BY MR. SP/EVBERG: 

At What is your business., A Driver. 

For whom do you work, A Gruber. 

BY THE COURT: 

Q You work for Mr. Gruber? A Yes. 

BY MR • SITELP.ERG: 

Rave you been working there last April? A Yes. 

Q And before that time' A Yes* 

Did you ever take a wagon over to the Wheeling Corrugated 

Company to get some merchandise to take to your place? A The. 

TRE COURT: I will exclude that as immaterial. 

1. SPIPIZERG; It .is corroborating the testimony given 

by my client. 

THE COURT: It makes no difference whether that is true 

'or net It makes no difference whether any charge, if any 

chargé was made by these men against Seidenberg,• was .true 

or  false, 

MR. EiP/4.LBERG: Simply as to the credibility my wi 

masses. 

THE COURT.: Not a particle. You have testified to 

that and it has not 'been contradicted. 

MR. SPIELIMIG: / simply want to corroborate it by i 

dependent testimony. 
- 



2.52 

TEE COURT; I will tell this jury that whether it is 

true or false, it is immaterial. Exception. 

BY MR. SPIELBERG: 

Do you know the defendants? A Yes. 

How long have you known them? A About three Years. 

Do you know other people who know them? A No,sir. 

Q Do you know anybody else that knows them? A No  

You know Gruber who knows him? A Yes, Gruber, that is 

all. 

Q You know the other workaien that know him? A Yes in the 

place. 

What is the reputation of these two men? A Good repute,* 

(No cross-examination) 

OVIS CAMBER called as a witness in behalf of the 

defense, being duly sworn and examined testified as follows: 

DIRECT MCANTNATION BY MR SPIELBERG; 

Q at is your business'? A Tinsmith, and sheet iron worker 

Q Do you know Sam Koppelman? A Very little. 

q Do you know Rubin Greenblatt? A Yes. 

Q How long do you knew him? A Several years. 

Q Do you know other people who know him? A I know a good 

many people Who know him. 

Q DO you know his reputation for truthftlness and honesty? . 

A He is honesty itself. 

, 



Q An. hOnest :man? A Ati honett ma 

iS re ttions good? A 'try good.' 

414) cross7exatination. 

153 

BENAMIM GRUBR recalled: 

BY MR. SPIELBERG: 

Q I just want to.. ask you one question, de you remember whin 

Rubin Greenblatt  was arrested, that Saturday night? A I do no 

•

 

BY ME 'COURT: 

Were you present when he was arrested? A I knew the next 

day when I read it , in: the paper. 

You read it in the paper the next d Yes. 

BY . SPI 

Q What I -want to know from you is whether on Priday pre-

ceding that Saturday your brother came to your place of busi-

ness? A T don't en-ember Whether he did. whether his came 

exactly on _livid*. T know that he came 

MR. MCCOPRICK. Which one. 

MR oPIELBERG I ,mean Seidenberg, your 'brother-in-law 

Seidenberg, rou don't remember if he came to you on that 

Priday 

THE WITEES r don't xemb.er. 

BY MR. SPIELBERG: 

Did your brother-ini.law tell you that Rubin Greenblatt 

or Sam Koppelman tried to get some money out of 'Ws? 

MR. MoCORMICTC I object as incompetent, irrelevant an 



-imMaterial. 

Anix COURT: : I.wil4ImOude it as .intuateria3.....whether121-

did-or not. I will allow',7 U. to sbeirany declaration or 

any statement made_ by him which contradicts the. Statementt: 

given„here'ty-bit but, whether  be told about it, does not 

• make any difference. If be told him anything to the con-

trary -- if he aver told him the charge was false T will 

let you prove that. 

VUL SPIELBERG: I cannot prove it by this witness. 

THE COURT; Or by any other witness. 

BY MR. SPIELBERG: 

Ct bid your . rother n-law talk to you about this case at 

11? 

Objeoted. to. Overruled.  

BY ihB COURT: 

4 Since the arrest did he talk to you about these boys, 

A Since the arrest yes many times be spoke about it. 

BY MR. SPIELBERG: 

What did be say to you? 

THE COURT: I will exclude the. . It is admissible only 

for one purpose for the purpose of proving that the wit-

ness made different statements than what be has made here. 

That is all. 

BY MR. SPtEvoIRG: 

Did be aver say anything to you about his opinion as to 



KOPP31fl'! guilt or innocence?. 

THE COURT: I will exclude that  It makes no 

what WI opinion 

NY TEE COURT: 

41 Did he ever tell you anything about them at ally after 

Objected to. Excluded. ae iMmaterial. Exception. 

Did he ever tell you that they did not demand money from 

4. Yes? A No, be said that they did. 

TIIE 0017RT Will strike the.t out 

is not proper evidence. 

4- .Did he tell you that Prid 

rested anything about them 

has made a different statement elsewhere. you 

Anything else. be arsay that other people- balm said 

tIat eitclenberg said, in tbe absence at these defend= 



25 

LEON LICRTE N'BE R Go called awawitness in behalf 

of the defense being d ly sworn and examined, testified as 

follows: 

(Residence 189 Irving Avenue, Brooklyn) 

DIRECT ExAminTioxsylat. SPIMBERG: 

What is your business? A Plumbers supplies. 

• tt Do you know Sam Koppelman? A Yes. 

Do you know Rubin Greenblatt? A Yes. 

Q, ifow long do you know these two men., A Since the last 

two years, 

Are you related to the complainant Seidenberg? A No sir. 

No relative .of his? A BO. 

rt Do you know ,other people who know these men? A Yes. 

Q, Do you know their reputation for honesty and truthful-

ness? A Yes. 

What is it? A They are honest. 

BY WEI COURT: 

They have good, reputations ? A The finest of reputations. 

MR. SPIELBERG: 11)33 Diglem.DANT RESTS. 

THE COURT; if you 

I will let you oaU them 

y other witnesses; after recess, 

The Court admonishes the: jury in accordance with. 

StOtion 415 of the Code of Criminal Procedure, and. takes -

a reoesz until clock. 



MR. SPIELBERG: I now resew the motion.made at the 

close of the People ease to dismiss the IttdiOtmea for 

• the reason that the People have fated to make out a cause 

THE COURT: It Is a question of tao tO, 411,10 ouldlited 

Q Did you tell either one of these defendants that•SOltiose 

had. caused you to fail earlier than you otherwise would. heofS? 

Did you tell either of these deferlaant0 tb.at you lost 

$5,000. worth of ood.g through hlossmaa? A No. 

Q Did you ever ask . either ot them to swear falsely? „A. No. 

Did you say to either of them NI do not want you/ but 

want Sohlossraan,“ A T said to Vasa if any One else bad put 

them up in tble-intibUrt. they should atalt it, and it May do 'them 

a lot of good. X 4,34 not meatioa any spedifie names 



158 

Did .yon tell either of the defendants that you had 

trouble with Cohen, and that Cohen demanded $5 000 frill* you,' 

A X never had any troubles and did net tell them anything of 

the kind. 

Q You had nO such trouble, d never told them anything 

the kind? A No. 

About three weeks before did you say to one of -these 

defendants NI hear you have a patent cap. I will put a thoustrid 

dollars in it, and we can sell that'"? A Some time before the 

come to me and showed me some kind of a cap and told me they 

would like to get a patent, or something of that kind., if it is 

practical. I spoke the matter over with them and I said, IX 

not tell eyou. I can try something for you in that respect. . 

Nothing, was said about the cap en • the day that they Were. • 

arrested? A No 

Q Not until after they had been arrested? A Yes. 

Q Did you tell either of them that you could have made more 

but for Schlossman? A Y.folsir. 

Q Did. you tell either of them "I want you 'boys to  deny all 

that Schlossman will testify to the effect that .goods went to 

Gruber9". A I have not had any such conversation with them. 

Q Goode that had been ordered by you were sent to Gruber, 

A• I had given Mr. -Gruber an order to get some goods from the 

Wheeling Corrugated, Company, and it ba0 been charged to him regu-

larly through my books, and also other good* they claim 'the B&W 
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delivered there, was delivered by my trucks or trucks hired by me 

and charged regularly through the books, and I testified to that 

effect at the hearing when Mr. Blumenthal had. been present, the 

lawyer for the defendant. 

You know max !Crams who was bookkeeper for Gruber?A Teo! 

Did you over tell him "If these • two boys will say Milo s 

man sent them they can go free ? A I don't remember the conver-

sation. I may have, 

q Did you tell him that? A No. 

'What did. you tell him? At' they do of any one, that he 

should tell _them by producing some .one else who l!p,irt them up to 

this blaclemaillwill save them from going to jail probably'. 

4 Did you ever tell Krauss 0Now I have these boys where I 

want them"? A No. 

CROSS WiAIfINATION VI R. SPIELIOIRG: 

When wa it that you told these two boys if they have auy 

body else that knows something 'about it; to tell you? A I can't 

remember just exactly the time 

Wa.tit it immediately after the arrest was made? A I had 

not spoken to them then. 

q 3:li4 you go with them to the station house in 126th 

street in the company- of Cohen? A Yes. 

Did you have a little chat on the corner of Park Avenue?. 

A I did not have no chat n the coiner of Park Avenue. 

But you told these two defendants it some one put them up 
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